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ترتیب روند بررسی مزد ۱۴۰۳ از نیمه آذرماه با نزدیک شدنِ فصل زمستان که فصلِ چانه زنی 
برای حداقلِ دستمزد کارگران است، رسماً شروع شد. در این میان برخی گمانه زنی ها مبنی 
بر اینکه دولت امســال قرار اســت بازهم نرخ تورم را ملاکِ افزایش حداقل دســتمزد )مطابق 
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در سال های اخیر برخی واحدهای مسکونی ظاهراً برای فروش با چندین برابر نرخ متعارف 
آگهی می شــد. با بررســی موضوع متوجه شدیم واحدهای مدنظر متعلق به بانک ها است که 
صرفاً برای آلارم افزایش قیمت بود، نه برای فروختن. البته در دو سال اخیر که دولت بانک ها 

را از بنگاه داری منع کرده تا حدودی دست بانک ها از خرید و فروش ملک کوتاه شد...
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گفتگو

کاهش اخیر  بهای نفت خام موجب شــد که قیمت نفت 
ســنگین اورال روســیه نیز به کمتر از 6۰ دلار به ازای هر 
بشــکه تنزل یابد. این ســقف قیمتی بود که کشورهای 
عضو گروه هفت ســال گذشــته برای تنبیه روســیه به 
خاطر حمله به اوکراین وضع کرده بودند. شــاید این خبر 
خوشحال کننده ای برای آنها باشد. اما در طول مدت زیادی 
پس از تعیین سقف قیمت یادشده بهای نفت خام روسیه 
که البته منحصر به نفت ســنگین اورال نیســت بالاتر از 
این قیمت معامله می شــده اســت. طراحان این سیاست 
تنبیهی همواره مدعی بودند که اقدامشان مؤثر بوده است 
و درآمدهای نفتی کمتری نصیب روسیه شده است اما...

 چرا تحریم نفتی
 هیچ وقت جواب نمی دهد؟
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4
کلاف  پیچیده نرخ گذاری تاکسی های اینترنتی

صدای  شهروندان  از کرایه های نجومی درآمده است

 حرکت بورس
 بر مدار منطقی

یک تحلیلگر بازار سرمایه در گفتگو با »تدبیر تازه « 
به چگونگی رفتار بورس پرداخت

گفتگو

این هفته بازار سرمایه در حالی آغاز به کار کرد که در 
پایان معاملات دو روز ابتدایی هفته با ریزش همراه بود. 
این در حالی است که هفته گذشته روند خوبی از خود 
نشان داد و در پایان هفته توانست سبزپوش به کار خود 
پایان دهد. روز شنبه ۱۸ آذرماه ۱۴۰۲، نماگرهای بازار 
سرمایه کاهشی بودند و در پایان معاملات حدود یک 
سوم نمادها توانستند در محدوده مثبت قرار بگیرند و 
بیشــترین ورود پول افراد حقیقی نیز، متعلق به گروه 
فلزات اساســی بود. شاخص کل در هجدهمین روز از 
ســومین ماه پاییز بازدهی منفی ۰/۴6 درصد داشت و 
با ۱۰ هزار واحد کاهش توانســت به عدد ۲ میلیون و 

۱6۱ هزار واحد دست پیدا کند و ...
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 از دست رفتن حمایت مردم در جراحی های اقتصادی
دکتر کرباسیان در گفتگو با »   تدبیر تازه   «  مطرح کرد:
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اگرچه شاخص کل بازار سرمایه در روز سه شنبه ۲۱ آذرماه 
۱۴۰۲ روند کاهشــی را در پیش گرفت. اما شــاخص کل هم 
وزن بازدهــی مثبتــی را ثبت کرد و در پایان معاملات، حدود 
۴۰ درصد نمادها در محدوده مثبت قرار گرفتند.روز گذشته، 
شــاخص کل با بازدهی منفی ۰/۰6 درصد و یکهزار و ۲۹۰ 
واحد کاهش توانســت به عدد ۲ میلیون و ۱6۱ هزار و ۲۰۰ 
واحد برسد و در مقابل، شاخص کل هم وزن بازدهی مثبت 
۰/۲7 درصد داشت و با ۲ هزار واحد افزایش توانست به عدد 
7۵۲ هزار و ۱۰۰ واحد برسد..در جریان معاملات روز سه شنبه 
۲۱ آذرمــاه، مجموع ارزش معاملات خُرد بازار حدود ۵ هزار 
و ۴۰۰ میلیارد تومان بود.»شیران«، »ثشاهد«، »ثبهساز« و 
»خگستر« نمادهای پُرتراکنش بودند و »اخابر«، »شیران«، 

»واتی« و »البرز« نمادهایی بودند که بیشترین...

در گفتگوی »تدبیر تازه « با یک کارشناس  
چرایی نوسانات بازار سرمایه بررسی شد
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ســالن اجلاس ســران در روزهــای ۲۱ و ۲۰ آذرماه ۱۴۰۲ 
میزبان »همایش اقتصاد ایران« با محوریت اصلاح ساختارها، 
ناترازی ها و نقش آفرینی نوین در عرصه بین الملل بود.مهدی 
موحدی بکنظر، ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشور، در 
گفتگــو با »رادیــو اقتصاد« درمورد چگونگی رفع ناترازی ها 
در نظام مالیاتی و اصلاح ســاختارها بیان کرد: ما با یکی از 
مهم ترین ناترازی هایی مواجه هستیم که تحت عنوان ناترازی 
بودجه ای و مالی دولت مطرح است و اگرچه طبیعتاً باید درآمد 
دولت و هزینه های آن به نحوی تأمین مالی شوند. اما ضعف 
ســاختاری و تاریخی کشــور ما که میراثی از دوران قاجار و 
پهلوی اســت باعث وابستگی دولت به درآمدهای نفتی شده 
اســت. در نتیجه، لازمه اش این اســت که ما به عنوان افرادی 
که سال هاست وابسته به درآمدهای نفتی بوده ایم و به نوعی، 

در عرصه اقتصادی کشور مشمول نفرین منابع طبیعی...

»تدبیر تازه«   از کاهش اخیر
 بهای نفت گزارش می دهد
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به طور طبیعی رایزنی های ما با روســیه به طور مرتب در 
جریان است و علاوه بر مسائل دوجانبه قاعدتاً موضوعات 
روز هم که یکی از مهم ترین های آن ها بحث غزه اســت، 
در دســتور کار ایــن دیدار بود. اما نــه اینکه بتوانیم بحث 
خاصی را با روس ها در این رابطه داشــته باشــیم، با توجه 
به مواضع آمریکا، اســرائیل و حماس به نظر نمی رسد که 
روسیه بخواهد کار خاصی در مورد جنگ غزه انجام دهد. 
غیر از آنکه فقط یکســری مشــورت و رایزنی در این مورد 
صــورت بگیرد. وگرنه موضوعی کــه ما بتوانیم در قالب 
پایــان دادن جنگ و ایجاد آتش بس یا ایجاد تحولاتی در 
آنجا، در مورد آن تبادل نظری داشته باشیم، نبوده است.

 دلیــل آن هم این اســت که روس ها مشــکلات خاص 
خودشان را به ویژه درباره موضوع اوکراین دارند که خیلی 
نتوانســتند در این رابطه فعال باشــند همانطور که به نظر 
می رســید این دیدار بیشــتر تمرکز روی مسائل دوجانبه 
داشت، به خصوص که الان آمریکایی ها محدودیت های 
جدیدی را در مواضع اقتصادی با ما دنبال می کنند و شاید 
با کمک روس ها بتوان زوایای جدیدی باز کرد برای اینکه 
تبادلات اقتصادی مان بیشتر شود و احیاناً بتوانیم از کمک 
آنها اســتفاده کنیم. ضمناً وقتی مباحثی هم در این رابطه 
در شــورای امنیت و ســازمان ملل باشد، هماهنگی هایی 

صورت بگیرد.
در حــال حاضــر موضوع کریدور شــمال به جنوب، دیگر 
از دســتور کار دو کشــور ایران و روسیه خارج شده و الان 
گزینه های دیگری که مطرح شــده اما واقعیت این اســت 
که عملًا اختیار از دســت ایران و روســیه خارج شده است 
و چیــن طرح های جدیدی را دنبال می کند. مگر اینکه به 
ایــن معنــا بخواهیم بگوییم این طرح را بالا آورده و روی 
میز بگذارند که مقداری طرح های دیگر را با اســتفاده از 

مزیت هایی که برای آن تعریف می کنند، کمرنگ کنند.
 خود روســیه هم در حال حاضر در شــرایطی نیســت که 
بتوانــد خیلی دربــاره مباحــث کلان اقتصادی صحبت 
کنــد؛ اگــر هم صحبتی کند، خیلی نمی توان به آن اعتماد 
کرد. چون گرفتاری جدی روســیه الان در اوکراین است 
که به هیچ جایی نرســیده و شــرایط پا در هوایی دارد که 
نتوانسته کامل تفوق پیدا کند و آمریکایی ها هم همچنان 
علیرغم جنگ غزه حمایت شان را از اوکراین برنداشته اند. 
بنابرایــن احتمــال اینکه در رایزنی های خصوصی در این 

مورد صحبت شده باشد وجود دارد.
ما با روسیه سر جنگ اوکراین خیلی بحث خاصی نداریم. 
البته برداشت من این است که دولت ایران خیلی علاقه ای 
ندارد که صحبتی داشته باشد. می تواند صحبت هایی داشته 
باشد با توجه به اینکه روس ها در اعلام خبر درست استفاده 
از پهپادها یک مقدار خلف وعده داشتند. کاری که ما باید 
انجام دهیم این است که از آنچه غربی ها به ما می گویند 
اتهام زدایــی کنیــم و بنابراین نهایتــاً بتوان در دیدارهای 
خصوصی تر از روسیه گله کرد. اما در مورد اوکراین طرف 
حساب ما کشورهای دیگر، حامیان اوکراین و خود اوکراین 
اســت. در این حالتی که ایجاد شــده ایران با کشــورهای 
اروپایی به خاطر روســیه وارد نوعی اختلاف جدی شــد و 
عملًا روس ها پای ما را به این اختلاف کشیدند و متأسفانه 
این شــرایط به راحتی هم برطرف شــدنی نیست. حداقل 
بــا خود روس ها که کار خاصــی نمی توان کرد چون آنها 
کاری که نباید انجام بدهند را کردند و شــاید فقط بتوان 
از آنها گلایه کرد. اما بیشــتر باید اعتمادســازی بین ما و 
طرف های دیگر انجام شود که آن داستان دیگری است.
به هرحال تحلیل ها می گوید هرچقدر جنگ غزه طولانی تر 
شود، همچنان که از ابتدا اینطور بوده، در ادامه روسیه هم 
از آن بهره برداری می کند. چون روسیه در شرایط خاصی 
قرار گرفته که بخش زیادی از توجهات به جنگ اوکراین، 
معطوف به جنگ غزه شــده و این فرصتی را برای روســیه 
ایجاد کرده است. من شخصاً خیلی انگیزه ای برای روس ها 
متصور نیستم که علاقه داشته باشند که بتوانند برای خاتمه 
دادن به جنگ کاری کنند. اما ایران با توجه به شرایطی که 
وجود دارد از جهت کشــتار مردم بی گناه که آمار آن واقعاً 

بالا رفته است به دنبال توقف جنگ است.
برداشــت من این اســت که ایران و روســیه خیلی راحت 
نمی تواننــد در این خصوص با هــم همکاری کنند چون 
اهداف شان متفاوت است. روس ها در این رابطه چیزی را 
از دست ندادند، روس ها نشان دادند که هیچ کدام از مسائل 
مورد توجه ما از جمله موضوع غزه چندان برای شان اهمیت 
ندارد و آنچه برای شان مهم است جنگ با اوکراین است که 
در این شرایط برای آنها ایجاد شده است. حتی در مباحث 
اقتصــادی هم روس هــا از تحریم هایی که در قبال ایران 
اعمال می شــود، بهره برداری می کنند و آنها هم خودشان 
در حال تحریم هســتند ولی شرایط شــان با ما فرق دارد. 
روس ها نفت شان را می فروشند با توجه به داشتن اهداف 
مشــترک، خیلی شرایط مناســبی نداریم که بتوانیم کار 

خاصی انجام دهیم.

 جنگ غزه به نفع روسیه است
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گروه سیاسی: ابراهیم رئیسی رئیس جمهور کشورمان ۱6 آذرماه به منظور دیدار با همتای 
روس به مســکو ســفر کرد. ســفر رئیسی در حالی انجام شد که این روزها جنگ اسرائیل و 
حماس در صدر اخبار دنیا قرار دارد و با نزدیک شدن به دو سالگی جنگ اوکراین تهران 
و مســکو همچنان در راســتای گسترش روابط در حوزه های گوناگون گام بر می دارند. در 
همین حال سید ابراهیم رئیسی پس از سفر فشرده کاری یک روزه به روسیه در بازگشت 
به تهران موضوع فلســطین را از جمله مســائل مهم مورد بحث عنوان کرد و گفت: درباره 
مسائل مورد نظر دو کشور به ویژه در بخش های انرژی، کشاورزی، ترانزیت و همکاری های 
مسیر شمال-جنوب به عنوان مهمترین محورهای همکاری میان دو کشور بحث و تبادل 
نظر صورت گرفت.ناصر نوبری ســفیر ســابق ایران در اتحاد جماهیر شوروی در گفتگو با 
خبرآنلاین درباره اهمیت این سفر، گفت: در شرایط بسیار حساس کنونی که جنگ در غزه 
اهمیت فوق العاده خطرناک منطقه ای و بین المللی یافته است و از طرف دیگر همزمان 
روســیه درگیر در جنگ اوکراین اســت. در هر یک از این دو جنگی که در حال حاضر در 
جهان جریان دارد ایران در جنگ غزه و روسیه در جنگ اوکراین نقش کلیدی دارند و هر 
دو جنگ هم به بن بســت رســیده و آینده شــان دچار ابهام است. در چنین شرایطی رایزنی 
دو کشور در سطح عالی مهم بوده و می تواند تعیین کننده باشد.وی در خصوص اظهارات 
پربازتاب پوتین، گفت: ما در تنظیم روابط با کشورها باید با هر کشوری متناسب با نوع آن 
کشور رابطه تنظیم کنیم. در روابط با بسیاری از کشورها تشریفات می تواند اهمیت درجه 
دو داشــته باشــد و اصل بر رایزنی و محتوای آن باشــد. اما در رابطه با قدرت های بزرگ با 
توجه به خوی استکباری آنها تشریفات اهمیت ویژه می یابد. قرآن در مورد فرعون می گوید 

)فاســتخف قومه فاطاعوه( یعنی فرعون از طریق خفیف کردن و تحقیر کردن، آن ها را 
به تبعیت و اطاعت خود می کشــاند. بنابراین این خوی مســتکبرین اســت که در مراودات 
روشهای خفیف کننده اعمال می کنند تا با تحقیر طرف مقابل بتوانند بر آنها سوار شوند. بر 
این اساس است که در روابط با قدرت های بزرگ حتماً باید اهمیت ویژه به تشریفات داد 
و تشریفات حتی تاثیرات اساسی به نوع رایزنی و محتوای روابط می گذارد. بنده در نحوه 
کار با ابرقدرت شوروی کاملًا اهمیت این مکانیزم را تجربه کردم و بطور جدی در روابط 
آنرا کنترل کردم. پوتین هر کلمه و هر حرکتش حساب شده است و با همین هدف در برابر 
خبرنگاران و جهانیان آن جملات را به زبان آورد.وی در پاسخ به این سؤال که با توجه به 
اینکه پوتین پاســخی به ســفر قبلی رییس جمهور ایران نداده بود، آیا ســفر اخیر به مسکو 
ضروری بود، گفت: همانطور که در پاسخ سؤال قبلی تاکید کردم در کار با قدرت های بزرگ 
باید اهمیت ویژه به تشریفات داد و فرقی هم نمی کند که این قدرت بزرگ، دوست ماست یا 
نه، خوی استکبار، ذاتی قدرت هاست.. اگر در این مقطع رایزنی اهمیت دارد و اگر نوبت سفر 
طرف مقابل است باید پافشاری کنیم تا طرف مقابل به ایران بیاید، نگران نباشید، رایزنی 
با ایران برای طرف مقابل هم اهمیت فوق العاده ای دارد و خودمان را نباید دســت کم و 
کوچک بشــماریم. ما در مراودات با قدرت های بزرگ دچار ناشــی گری هستیم به طوری 
که اعلام می شود که بیش از ۳۰ بار به مسکو سفر انجام شده است. همین که توجیه کنیم 
که به لحاظ رایزنی و محتوائی ما نیاز داریم و مرتب و مکرر برویم مسکو خواه ناخواه آن ها 
سوار بر روابط می شوند. ما در دوره ای بسیار حساس که در غرب کشور در حال جنگ در 
برابر عراق با سلاح های روسی بودیم و در شرق کشور در افغانستان در حال جنگ نیابتی 

با روس ها بودیم. تا روس ها یک بار به ایران نمی آمدند یکبار به مســکو نمی رفتیم. حتی 
بعضاً مخصوصاً کاری می کردیم تا دو بار طرف روسی بیاید و یکبار ما برویم. برای حفظ 
روابط دوستانه انفعال نشان داده می شود درحالی که برعکس است رابطه از موضع قدرت و 
برابری، بیشتر، موجب توسعه و گسترش روابط می شود.سفیر پیشین ایران در ارزیابی پیام 
وزیرخارجه که دیدار و گفتگوی پوتین و رئیسی را مهم عنوان کرده بود، گفت: قاعدتاً در 
چنین شرایط بسیار حساسی، گفتگوها می تواند مهم و تعیین کننده باشد. صهیونیست ها 
اهمیت خاصی به روابط با روسیه قائل هستند و روسیه را در امنیت و بقای اسرائیل شریک 
و سهیم می دانند. بر این اساس اگر روس ها اراده سیاسی بر کاهش و خاتمه تنش داشته 
باشند ابزار برای تأثیر گذاری در این جهت را دارند. در غیر اینصورت، آن ها در جهت ایجاد 
تعادل و توازن در مناقشــه حرکت خواهند کرد.نوبری در پایان در پاســخ به این ســؤال که 
قرارداد میان ایران و روســیه علیه تحریم های بین المللی تا چه اندازه می تواند گره از کار 
دوطرف باز کرده یا تهران و مسکو را به هم نزدیک تر کند، گفت: با توجه به روابط خوب 
و ظرفیت های دو کشور بزرگ ایران و روسیه و همسایگی دو کشور و مورد تحریم بودن 
هر دو کشــور، یکی از مواردی که در روابط دو کشــور در حد لازم و شایســته توجه کافی 
نشــده همین همکاری دو کشــور در خنثی ســازی تحریم ها است. این همکاری ها بسیار 
گره گشاســت، به نظر بنده ضعف همکاری ها در این خصوص غیرعادی اســت که بعداز 
مدت ها تازه بدنبال اعلامیه و بیانیه و قرارداد برای اینگونه همکاری ها هســتیم. اعلامیه 
و بیانیه و.. یعنی اینکه بدنه کشــور حتی در برابر ضرورت های تحریم، کار لازم با روســیه 
نمی کند حالا مسئولان سیاسی به زور اعلامیه و...می خواهند این همکاری ها را ایجاد کنند.

دیدار رییسی با پوتین ضروری بود؟

نعمت الله ایزدی
 سفیر پیشین ایران 

در شوروی

یادداشت

مژگان رساپور
روزنامه نگار

مهسا مژدهی
روزنامه نگار

 برگشت 
 بودجه 
 از بهارستان 
به پاستور

مجلس کلیات لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ کل کشور را رد کرد

گروه سیاســی: نمایندگان مجلس شــورای اسلامی جلسه 
علنی دیروز )سه شــنبه( بیســت و یکم آذر ۱۴۰۲ بررسی 
کلیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور را مورد بررسی 

قرار دادند و آن را رد کردند.
درابتدای جلســه علنی دیروز، سخنگوی کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ گزارش کمیسیون تلفیق درباره کلیات 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ را قرائت کرد و گفت: بیشــترین رشد 
منابــع بودجه ســال ۱۴۰۳ از محل درآمدهای گمرکی و 
مالیاتی اســت که حدود ۴۰ درصد رشــد داشــته و میزان 
وابستگی به منابع نفتی حدود ۲۴ درصد کاهش یافته است.

در ادامه ســخنگوی کمیســیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اسلامی هم ضمن قرائت گزارش کمیسیون برنامه 
و بودجه درباره کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳ گفت: ارقام قابل 
وصولی در بودجه آمده و احکام پیش بینی شده دارای رویکرد 
بودجه ای است و از اصلاح قوانین دائمی پرهیز شده که این 
موارد از نکات مثبت لایحه بودجه است.در جریان رسیدگی 
به گزارش شور اول کمیسیون تلفیق در مورد کلیات لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور، محمد باقری عضو کمیسیون 
اقتصــادی در مخالفت با کلیات این لایحه، از افزایش ۴۰ 
درصدی درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ 
کل کشور انتقاد کرد.همچنین حسینعلی حاجی دلیگانی از 
اعضای کمیسیون قضایی و حقوقی معتقد است که با این 
بودجه رشــد اقتصادی هشــت درصد محقق نخواهد شد 
بلکه باعث ایجاد فاصله بین اغنیا و فقرا می شــود. در این 
بودجه پیش بینی شــده است که ۳۲۰ همت اوراق فروخته 
شده است که این اوراق کشور را بدهکار می کند. در عمل 
آثاری از برنامه هفتم توسعه در این لایحه دیده نمی شود.

یکی دیگر از مخالفان کلیات لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳، 
مجتبی رضاخواه بود که معتقد اســت: براســاس بودجه 
پیشــنهادی دولت برای ســال ۱۴۰۳ تولید کننده داخلی 
تحــت فشــار قرار می گیــرد و در مقابل وارد کننده و تولید 
کننده خارجی تحت رانت ویژه ای قرار خواهد گرفت.محسن 
زنگنه عضو کمیســیون برنامه و بودجه هم با بیان این که 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ با برنامه هفتم مطابقت ندارد، 
گفت: رأی به کلیات بودجه به معنای زیرپا گذاشتن برنامه 
هفتم و فشار بر مردم است و این اصلًا به معنای مخالفت با 
دولت نیست.در ادامه مخالفت ها با کلیات لایحه بودجه سال 

۱۴۰۳، حسین رجایی به این نکته اشاره کرد که افزایش ۵۰ 
درصدی مالیات به معنای فشار به تولید است، اظهار کرد: 
کاهش عوارض ورودی به این معناســت که واردکنندگان 

شرایط بهتری خواهند داشت.
نقاط ضعف لایحه بودجه ۱۴۰۳ از نقاط قوت آن بیشتر است

همچنین ولی اسماعیلی رئیس کمیسیون اجتماعی با بیان 
اینکــه »نقاط ضعف لایحه بودجه ۱۴۰۳ از نقاط قوت آن 
بیشــتر است« گفت: افزایش درآمدهای مالیاتی در لایحه 
بودجه سال آینده به معنای فشار بر مردم است مگر اینکه 

دولت اصرار ویژه ای بر مؤدیان جدید داشته باشد.
افزایش ۱۸ درصدی حقوق ها بر خلاف قانون است ��

همچنین سید سلمان ذاکر از اعضای کمیسیون اجتماعی با 
اشاره به اینکه تعیین افزایش ۱۸ درصدی حقوق کارمندان، 
کارکنان، کارگران و بازنشســتگان بر خلاف تورم اســت؛ 
توضیح داد که این تصمیم گیری بر خلاف قانون نظام جامع 
تأمین اجتماعی اســت چراکه این قانون می گوید افزایش 
حقوق باید مطابق با تورم باشد؛ مگر تورم ۱۸ درصد است؟

محمدرضــا صباغیان نیز با بیان این که لایحه دولت نقاط 
قوتی دارد اما به جای پرداختن به مشــکلات اساســی به 
اصلاح شــاخ و برگ ها پرداخته شــده است، افزود: ما باید 
همسان سازی حقوق بازنشستگان را مورد توجه قرار بدهیم 

که این مطالبه مردم است.
موافقان کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳ ��

در ادامه رسیدگی به گزارش شور اول کمیسیون تلفیق در 
مورد کلیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور،  مجتبی 
یوســفی عضو هیات رئیســه مجلس در موافقت با کلیات 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، با بیان این که در لایحه بودجه 
احــکام دائمی تغییر نکرده و احکام ماهیت بودجه ای دارد، 
گفــت: مقرر شــده بیش از ۵۰ هزار میلیــارد تومان برای 
همسان سازی حقوق بازنشستگان در سال آینده پیش بینی 
شــود کــه این اتفاق برای بــار اول رخ می دهد که آن هم 
با همراهی دولت و مجلس اســت.همچنین جعفر قادری 
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس گفت: 
فکــر می کنم که تــلاش دولت بر این بوده که بودجه اش 
با سیاســت های کلی برنامه انطباق داشــته باشد.از دیگر 
موافقان کلیات لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳،  احمد راستینه 
سخنگوی کمیسیون فرهنگی بود که گفت: دولت با نگاه 

واقع بینانه فروش نفت در ســال آینده را بشکه ای 7۱ دلار 
پیش بینــی کرده و افزایــش درآمدهای مالیاتی را در کنار 
افزایش سقف معافیت های مالیاتی با یکدیگر دیده است.

کاهش ۴۲ درصدی شکاف درآمدها و هزینه ها نکته  ��
مثبت لایحه بودجه است

فتح الله توسلی از اعضای کمیسیون اقتصادی هم، کاهش 
۴۲ درصدی شکاف درآمدها و هزینه ها را از جمله نقاط قوت 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ عنوان کرد و افزود: باید به دولت کمک 
کنیم تا بتواند بودجه سال آینده را به موقع تنظیم و کشور 
را اداره کنــد، مجلــس این اختیار را دارد که بعد از تصویب 
کلیات در کمیسیون تلفیق و در صحن بند بند این لایحه را 
بررسی و در جایی که احساس می کند با مسایلی که مردم 

دنبال آن هستند منافات دارد، اصلاحاتی را اعمال کند.
در ادامه موافقت ها با کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳، روح الله 
عباسپور سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن اظهار کرد: 
علی رغم این که می گویند لایحه پیشــنهادی تورم زا است 
بنده معتقد هستم بودجه سال ۱۴۰۳ یک بودجه ضد تورمی 
اســت چرا که منابع و مصارف را دولت به شکل واقع بینانه 
دیده است. دولت منابع و مصارف را واقعی دیده و این یعنی ما 
در سال آینده با ناترازی و کسری بودجه مواجه نخواهیم شد.

دولت بودجه سال آینده را واقعی دیده است ��
همچنین رجب رحمانی با بیان این که در لایحه بودجه سال 
آینده کســری تراز عملیاتی کاهش پیدا کرده که از نقاط 
مثبت بودجه است، تصریح کرد: سال گذشته فروش اموال 
۱۲۰ همت بود که امســال 6۰ همت شــده است. علاوه بر 
آن بودجه واقعی دیده شده و امکان تحقق آن وجود دارد.

به اعتقاد علی بابایی کارنامی یکی از اعضای کمیســیون 
اجتماعی هم کاهش چشمگیر کسری تراز عملیاتی، توجه 
به توسعه حمل و نقل عمومی و افزایش شفافیت بودجه را 

از ویژگی های مثبت لایحه بودجه است.
همچنین احمد امیرآبادی عضو کمیسیون اقتصادی معتقد 
است که لایحه بودجه ۱۴۰۳ قطعاً مانند لوایح سال های قبل 
دارای ایراداتی است اما بر اساس بررسی های انجام شده، 
ایراد آن نسبت به لوایح قبل کمتر شده و نسبت به آن لوایح، 
لایحه بهتری است.پس از ارائه نظرات نمایندگان مخالف 
و موافق کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳، رئیس سازمان برنامه 
و بودجه در دفاع از کلیات این لایحه با این توضیح که در 

بخش اول لایحه بودجه مصارف نیامده است، گفت: باید 
دربــاره مالیــات از مردم رفع نگرانی کنیم، افزایش مالیات 
در بودجه به خاطر ظرفیت های جدید پیش بینی شــده در 

برنامه هفتم است.
داوود منظــور افــزود: نمایندگان نگرانی ها و دغدغه هایی 
داشــتند، امیدوارم با همدل بین دولت و مجلس شــورای 
اســلامی آخرین بودجه مربوط به دوران فعالیت مجلس 
یازدهم تصویب شود و بتوانیم رویکرد موثری برای مردم 
داشــته باشیم.رئیس مجلس هم خطاب به سازمان برنامه 
و بودجه بیان کرد: انتظار داریم در بحث همسان ســازی 
حقوق بازنشســتگان به صورت شفاف توضیح دهید، هم 
اکنون به صورت کتبی به شورای نگهبان نامه زدید که در 
برنامه هفتم توسعه، همسان سازی بازنشستگان مشمول 
بار مالی بوده و این مشکل ایجاد می کند باید روشن باشد 

که آیا دولت این موضوع را می پذیرد و اجرایی می کند؟
در پاسخ به این تذکر رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید 
کرد: بنده به صورت کتبی ۵۰ همت برای همسان ســازی 
حقوق بازنشستگان در لایحه بودجه سال آینده را می پذیرم.
علی رغم این توضیحات رئیس کمیســیون تلفیق بودجه 
ســال ۱۴۰۳ تاکید کرد: مجلس شــورای اســلامی بر 
همسان سازی و متناسب سازی حقوق بازنشستگان تاکید 
دارد و قطعاً بودجه ای که در آن منابع همسان ســازی دیده 

نشده باشد از در این مجلس بیرون نخواهد رفت.
در نهایت نمایندگان مجلس شــورای اســلامی با کلیات 

لایحه بودجه ۱۴۰۳ مخالفت و آن را رد کردند.
بعــد از مخالفــت مجلس با کلیــات لایحه بودجه ۱۴۰۳، 
محمدباقر قالیباف با اعلام اینکه دولت هفت روز فرصت 
دارد تا اصلاحات را در بودجه اعمال کرده و مجدداً بودجه 
را به مجلس برگرداند، گفت: وقت ما تنگ اســت. اینکه 
بعضی از دوستان حرف از بودجه دو دوازدهم می زنند اصلًا 
به مصلحت نیست. سال ۱۴۰۳ سال اول اجرای برنامه هفتم 
اســت و باید بودجه محکم و دقیق بوده و کارها را انجام 
دهیم.رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه به اینکه 
رأی گیری به اتمام رسیده به صراحت اعلام می کنم این 
لایحــه کســری قابل توجهــی دارد و در این بودجه پیش 
بینی حقوق بازنشستگان صورت نگرفته است که آن هم 

به کسری اضافه می شود.

 قالیباف: دولت ظرف ۷ روز 
اصلاحات مدنظر را انجام دهد
 لایحه بودجه ۱۴۰۳ کسری قابل 
توجهی داشت

 سفیر سابق ایران در شوروی:  در زمان جنگ تا روس ها به ایران نمی آمدند به مسکو نمی رفتیم

رییس سازمان انرژی اتمی در مراسم رونمایی از سه رادیوداروی جدید 
گفت: همکاران ما فعال و پایدار فرایند تحقیقات را با ظرفیت ســازی 
خوبی محقق کردند.محمد اســلامی درباره مذاکرات درباره دو مکان 
دیگر پادمانی تصریح کرد: با این تعریف که آژانس گفت ما دیگر سوالی 
نداریم می گوییم موضوع دو مکان بســته شــده است و درباره دو مکان 
دیگر هم روشنگری و صحبت شده و امیدواریم اراده سیاسی بستن این 
موضوعات وجود داشته باشد مثل آنچه در قالب پی ام دی انجام شد.وی 
درباره اظهارات اخیر رافائل گروسی، مدیرکل آژانس در نشست شورای 
حــکام در رابطــه با کیفیت همکاری ایران در چارچوب برجام و پادمان 
جامــع گفــت: ما در چارچوب پادمان همکاری و عمل می کنیم و وقتی 

آنها بازرس معرفی می کنند ما حق داریم بررســی کنیم و هیچ مقام و 
قانونی اجازه ندارد بازرسی را به ما تحمیل کند. استفاده از واژه »محکوم 
می کنم« فاقد وجاهت قانونی است.اسلامی اظهار کرد: ما حدود ۱۲۰ 
بازرس را پذیرفتیم و همین الان که خدمات شــما هســتیم، دو بازرس 
به طور ســرزده و البته در چارچوب پادمان بازدید دارند. این ها یک امر 
تعریف شده است. هیچ فعالیتی غیر از چارچوب پادمان و ان پی تی بین 
ما و آژانس وجود ندارد. آژانس گزارشــی که می دهد بر اســاس برجام 
است و این یک امر روشن است، اما وقتی طرفین دیگر به تعهداتشان 
عمل نکردند فشار سیاسی و روانی به ایران که عین برجام عمل کند، 
درست نیست و به این مساله هم پاسخ دادیم.اسلامی گفت ما در بیانیه 

تهران اعلام کردیم در اسفند ماه، طبق چارچوب همکاری مان بر مبنایان 
پی تی و پادمان جامع عمل می کنیم.رییس سازمان انرژی اتمی درباره 
مکان های باقی مانده گفت: امیدواریم تعاملات مان در این مورد هم ادامه 
یابد که در این دو مورد هم به سمت بسته شدن برویم.اسلامی درباره 
موضوع بازرسان و برخی اظهارت در مورد اینکه ایران بازرسان را اخراج 
کرده اســت با رد این ادعا اظهار کرد: ما هیچ بازرســی را اخراج نکردیم. 
پنج تن از بازرسانی که ما اعتبارنامه آنها را تأیید نکردیم اصلًا به ایران 
نیامــده بودنــد و بعد از لغو اعتبارنامه پنج تن، اعتبارنامه پنج تن دیگر را 
تأیید کردیم. ما در یک کمیته ای اینها را ارزیابی می کنیم و آنها که تأیید 
می شوند اجازه ورود پیدا می کنند. خیلی از این ها اصلًا به ایران نمی آیند.

اسلامی: هیچ بازرسی را اخراج نکردیم بلکه اعتبارنامه آن ها را لغو کردیم
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شنبه
11 آذرماه 1402 

سال هفتم
شماره 339

در پایان 
مجادلات مزدی 

سال 1402 
مذاکره کنندگان 

مجبور به 
پذیرش نصف 

این میزان 
به عنوان حداقل 

دستمزد )با 
مزایا( برای یک 

کارگر مجرد 
شدند زیرا راهی 
جز پذیرش این 

رقم نداشته 
و در صورت 

عدم امضای 
مزد توسط هر 

سه عضو طرف 
کارگری، بازهم 
امکان تصویب 
مزد پیشنهادی 
دولت و کارفرما 

وجود داشت

در ســال جاری، چند اتفاق افتاد که دولت توانســت ثبات 
نســبی را در اقتصــاد ایجــاد کنــد، بدین ترتیب و تورم 
نقطه به نقطه هم روند کاهشــی پیدا کرد، ابتدای ســال 
تــورم نقطه به نقطــه حدود ۵۰ درصد بود و اکنون برآورها 
نشان می دهد که این شاخص تا پایان سال به ۳۵ درصد 

خواهد رسید.
از ابتدای ســال سیاست های کاهنده انتظارات تورمی در 
پیش گرفته شــد؛ مصادیق سیاست های کاهش انتظارات 
تورمی شــامل تنش زدایی با عربســتان، عضویت ایران 
در پیمان هــای شــانگهای و بریکس، آزادســازی منابع 
بلوکه شــده ایــران در کــره جنوبی و عــراق و همچنین 
افزایــش تدریجی صادرات نفت ایــران به دلیل کاهش 
شدت تحریم ها می شود؛ از طرف دیگر قیمت انرژی نسبتاً 
روند افزاینده داشت، به طوری که تا دو هفته پیش قیمت 

نفت حدود ۹۰ دلار برای هر بشــکه بود.
بنابراین کاهش انتظارات تورمی و افزایش صادرات نفت 
ایــران از منظــر صادرات حجمی و از منظر افزایش قیمت 

نفت، از دســته اول عوامل کاهش تورم بوده است.
در کنار این عوامل، بانک مرکزی هم سیاست های تثبیت 
اقتصــادی را در پیــش گرفت که کنترل ســخت گیرانه و 
انضبــاط بخشــیدن بــه شــبکه بانکی کشــور، کنترل 
ترازنامه ای بانک ها و جلوگیری از اضافه برداشت بانک ها 
از بانک مرکزی و سیاست های انقباضی پولی از جمله این 
سیاســت ها بود. این دو عامل باعث شــدند رشد نقدینگی 
حــدود ۱۰ واحد درصــد کاهش پیدا کرده و اکنون حدود 
۲۸ درصد است.عامل سوم ثبات نسبی در بازار ارز است. 
اکنون بیش از شــش ماه اســت که نوســانات قیمت دلار 
بســیار محدود شــده، دلار در بــازار آزاد حدود ۵۰ هزار 
تومــان و در مرکــز مبادله ارزی هم حدود ۴۱ هزار تومان 
اســت. این عوامل باعث شــدند که شرایط کاهش تورم 
البتــه در کنــار رکود در بازارهای مختلف در اقتصاد ایران 
فعلًا حاکم باشــد.پیش بینی ها حاکی از این اســت که این 
شــرایط ثبات نسبی تا پایان سال در اقتصاد ایران در کنار 
رکــود بازارهای مختلــف ادامه پیدا خواهد کرد و احتمالًا 
در پایان ســال ۱۴۰۲، تورم نقطه به نقطه حدود ۳۵ درصد 
خواهد شــد، همچنین یش بینی می شود تورم سال ۱۴۰۲ 
حدود ۴۰ درصد باشــد؛ یعنی یک کاهش حدوداً هفت و 

هشــت درصدی در تورم کل نسبت به ۱۴۰۱.
برای سال آینده، دو بردار مخالف هم شکل خواهد گرفت. 
بردار اول، بردار مثبت و تداوم سیاست های انقباضی پولی و 
سخت گیرانه بانک مرکزی در حوزه شبکه بانکی و اصلاح 
ســاختار بانک های کشور است. لایجه بودجه ۱۴۰۳ هم 
سیاســت های انقباضی بودجه ای را در پیش گرفته اســت 
در جهت کنترل رشــد نقدینگی و انضباط بخشی به شبکه 

بانکی و جلوگیری از افزایش کســری بودجه دولت.
اما یادمان نرود که ســال آینده احتمال تشــدید تحریم ها، 
کاهــش قیمت نفت و بازگشــت انتظارات تورمی به دلیل 
انتخابات آمریکا را در پیش داریم که بردار منفی اســت. 
در همیــن ســه هفته اخیر، قیمــت نفت از حدود ۹۰ دلار 
به 7۰ دلار کاهش پیدا کرده اســت؛ پیش بینی ها نشــان 
می دهد که سال آینده هم به دلیل رکود در اقتصاد جهان 
به خصوص اقتصاد چین و اروپا، قیمت نفت حدود 6۵ تا 7۰ 
دلار خواهد بود که نسبت به امسال کاهش خواهد یافت.در 
حال حاضر بحث برجام بسیار کمرنگ شده است، دو طرف 
آمریکایی و ایرانی نسبت به برجام احساس خوش بینی را 
ندارند و از این رو احتمال تشــدید تحریم ها وجود دارد، از 
طرف دیگر انتخابات آمریکا در آبان ۱۴۰۳ است و پیروزی 
جمهوری خواهان می تواند یک شــوک انتظاری وارد کند.
ســال آینــده رویارویی دو بــردار منفی و مثبت اثرگذار بر 
تورم است، نرخ تورم در سال آینده بستگی دارد که کدام 
یــک از ایــن بردارها می تواند به دیگــری غلبه کند. اگر 
عوامل منفی ازجمله تشــدید تحریم ها، افت شدید قیمت 
نفــت و پیروی جمهوری خواهــان غلبه کند، این احتمال 
وجــود دارد کــه روند کاهش تورم متوقف شــود؛ اما اگر 
اثرات مثبت حاکم باشــد، می تواند اثرات منفی را کنترل 
یــا خنثــی کند و همچنان تداوم ثبات نســبی را در پیش 
داشــته باشیم.به هرحال سیاست کاهش وابستگی دولت 
به نفت، یک رویکرد مثبت اســت، کمااینکه دولت موفق 
شــده وابســتگی به نفت را به کمتر از ۲۵ درصد برســاند، 
در حالی که در ســال های گذشته این وابستگی حدود ۴۰ 
درصد هم بوده؛ اما مساله این است که اثرات قیمت نفت 
فقط معطوف به بودجه نیســت، بلکه در کل اقتصاد کلان 
و صنعت کشــور ظاهر می شود.مســاله دیگر اینکه تغییر 
جهت دولت به سمت مالیات هم باید هوشمندانه صورت 
گیرد، زیرا اقتصاد ایران به دلیل تحریم ها و کوچک شدن 
اندازه اقتصاد ایران، شاید ظرفیت افزایش شتابان مالیات 
را نداشــته باشــد؛ هم قدرت خرید مردم در این چند سال 
کاهش پیدا کرده و هم وضعیت شــرکت ها مناسب نبوده 
است؛ از این رو باید کمی آگاهانه در این زمینه عمل کنیم.

افزایش شتابان مالیات تهدیدی 
برای اقتصاد

وحید شقاقی
کارشناس اقتصادی

رضا اسدآبادی
روزنامه نگار

چرا تورم 
دهکی 
عمـل
 می کند؟

بهانه ها برای عدمِ افزایشِ مزد ۱۴۰۳

گروه اقتصادی: هفته گذشــته بالاخره کمیته مزد شورای 
عالی کار شــروع به کار کرد و به این ترتیب روند بررســی مزد 
۱۴۰۳ از نیمه آذرماه با نزدیک شدنِ فصل زمستان که فصلِ 
چانه زنی برای حداقلِ دستمزد کارگران است، رسماً شروع شد. 
در این میان برخی گمانه زنی ها مبنی بر اینکه دولت امسال قرار 
است بازهم نرخ تورم را ملاکِ افزایش حداقل دستمزد )مطابق 
با ماده ۴۱ قانون کار( قرار »ندهد«، محور بحث ها و تحلیل های 

رسانه ها و کارشناسان شده است.
مطــرح شــدن مباحثی از قبیــل »اجرای طــرح کالابرگ 
الکترونیکی« و »ایجاد قرارگاه مسکن کارگری« برای پوشش 
بخشــی از نیازهای دهک های پایین در حوزه مســکن و مواد 

غذایی نیز این روزها در کنار مسئله مزد مطرح است.
همزمان با طرحِ مســئله مســکن، وزارت کار اعلام کرد: »با 
توجه به اینکه مســکن 7۰ درصد ســبد معیشــت کارگران را 
تشــکیل می دهد، براســاس قانون ملیّ مسکن و تفاهم نامه 
مشــترک وزارتخانه های تعاون و مســکن برای رفع دغدغه 

مسکن کارگران اقدامات مهمی در حال برنامه ریزی است.«
می ماند اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی که در این باره نیز، 
برخــی افراد نزدیک به دولــت در گروه کارفرمایی از موضوع 
توزیع کالابرگ الکترونیکی در میان کارگران و اثر تورمی آن 
ســخن گفته و استدلال کرده اند با وجود اجرای چنین طرحی 
توسط دولت دیگر افزایش حداقل دستمزد به اندازه تورم خود 
تورم زا خواهد بود!چنین مجموعه ای از استدلال ها برای توجیه ِ 
عدمِ افزایش مزد با ادعای تورم زایی درکنار اظهارات اخیر وزیر 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی که گفت: »افزایش ۵7 درصدی 
دســتمزد به نفع کارگران نبــود« و »افزایش حقوق منجر به 
افزایش نقدینگی می شــود و بالارفتن حقوق باعث افزایش 
تورم به ۴۵ درصد در ســال ۱۴۰۱ شــد« - گرچه وزارت کار 
بعداً آن را تصحیح کرد و نقل قول اخیر را تقطیعِ گزینشــی از 
سخنان وزیر عنوان کرده و در توضیح خود از قول وی نوشت: 
»صحبت های بنده در جمع دانشجویان دانشگاه امام صادق )ع( 
که صرفاً ثانیه هایی از آن در فضای مجازی منتشر شده نیز ناظر 
به این واقعیت اقتصادی بوده که: حفظ قدرت خرید کارگران 
تنهــا از طریــق افزایش توأمان مزد و کاهش تورم امکان پذیر 
است. زیرا افزایش حقوق بدون مهار تورم، نمی تواند به خودی 
خود سبب افزایش سطح درآمد واقعی و بهبود معیشت کارگران 
شود.«- یعنی بازهم با مقاومت نمایندگان دولت و کارفرمایان 
با افزایش متناسب مزد برای سال آینده مواجه خواهیم بود.این 
همه درحالی مطرح می شــود که سال گذشته، بانک مرکزی 
به عنوان مرجع اصلی انتشار آمار تورم، از آغاز سال ۱۴۰۲ آمار 
تورم را روی سامانه این نهاد منتشر نکرد. همچنین برخلاف 
وعده های دولت و طرف کارفرمایی مبنی بر امکان مهار تورم 
در صورت عدم افزایش مزد به اندازه تورم، نرخ تورم طی نیمه 
نخست سال جاری همواره بین ۴۴ تا ۴۹ درصد در نوسان قرار 
داشت. این درحالی است که تنها در نیمه دوم و در آبان ماه بود 
که بالاخره تورم نقطه به نقطه ســال ۱۴۰۲ به زیر ۴۰ درصد 

رسید و رقم ۳۹ درصد را لمس کرد.
تورم مســکن و خوراک بیــش از هر چیز روی  ��

معاش اثر دارد
محمدصادق جنان صفت )روزنامه نگار اقتصادی( در رابطه با 
روندهای تورمی موجود در کشــور با اشــاره به اینکه فعلًا تنها 
مرجع آماری مرکز آمار است و بانک مرکزی هنوز آماری از تورم 
ارائه نداده است، اظهار کرد: واقعی بودن نرخ های تورم ادعایی 
البته در گروی آن است که یک نهاد پژوهشی محاسبه کننده 
مستقل با امکان دسترسی به اطلاعات و بازارها وجود داشته 
باشند. با شرایط موجود چاره ای جز پذیرش آمار مرکز آمار نداریم.
وی با اشاره به اینکه »مردم در سطح خوراک و خرید از خرده 

فروشی ها این احساس را ندارند که نرخ تورم چنانکه دولت طی 
سه ماه اخیر گفته است، روند کاهشی دارد« گفت: این باور که 
تورم از ۴۵ درصد بهار امســال به ۳۹ رســیده باشد برای جامعه 
محسوس نیست زیرا خود همین رقم تورم ۴۰ درصدی بسیار 
زیاد است و با همین میزان نرخ تورم ایران چهارمین کشور در 
زمینه تورم بالا حساب می شود. به ویژه اینکه ما چند دهه تورم 
دو رقمی دائمی تجربه کردیم که در هفت ســال اخیر نه تنها 
دو رقمــی باقــی مانده و همین هــم مدام بین ۴۰ و ۵۰ درصد 

در نوسان بوده است.
وی با تاکید بر تفاوت میان نرخ تورم مواد غذایی و تورم عمومی 
موجود در کشور، اظهار کرد: دولت فعلًا مدعی است که طبق 
روال چندسال اخیر در نیمه دوم سال روند تورم کاهشی باقی 
خواهد ماند، اما این مســئله درحالی بیان می شــود که معمولًا 
دولت در نیمه پایانی ســال باید حجم بالایی از منابع خود را 
برای پرداخت عیدی ها، تأمین بودجه دستگاه ها و هزینه های 
مختلف کنار بگذارد. با این توصیف دوباره نیمه دوم زمســتان 
باید شاهد افزایش یا حفظ نرخ تورم کنونی باشیم.جنان صفت 
با بیان اینکه »حل تورم در ایران یک فرمول ساده دارد که بارها 
توســط اقتصاددانان ســابق سازمان برنامه و بودجه بیان شده 
است« افزود: ما براساس تئوری مقداری پول که اقتصاددانی 
چون آقای نیلی ســال ها روی آن بحث کردند، بحث کردیم 
که اگر حجم نقدینگی به شکلی مهار شود که همزمان تولید 
ثابت مانده و کاهش نیابد، ما موفق به مهار تورم می شویم. اما 
متاســفانه مسئولان یا متوجه توصیه های عمده اقتصاددانان 
در این حوزه نیســتند و یا اینکه قدرت جریانات ذی نفوذی که 
سرمایه خود را روی مسکن، مستغلات، خودرو، طلا و ارز سوار 
کردند، به گونه ای است که بخشی از صاحبان سرمایه در کشور 
از تورم سود می برند و اجازه تغییر ریل سیاستگذاری را نمی دهند.
وی در پایان با بیان اینکه »برای مردم ما تورم بخش مسکن و 
تورم مواد خوراکی تعیین کننده میزان نرخ تورم موجود است« 
اظهار کرد: در محاسبه تورم نیز بیشترین ملاک برای معیشت 
عامه جامعه همین دو عنصر است. ما با روند کاهنده بسیاری 
از مواد غذایی مثل گوشــت، مرغ، برنج و ســبزیحات در کشور 
مواجه هستیم که به نوبه خود یک زنگ خطر محسوب می شود.

چرا تورم دهکی عمل می کند؟ ��
انتشار داده های تورمی دولت درحالی ست که تورم مواد غذایی 
که وزن بسیار بالایی در سبد هزینه کارگران و بازنشستگان دارد، 
تا حد زیادی بیش از نرخ تورم عمومی بود؛ زیرا دهک های پایین 
بسیار کمتر از دهک های میانی و بالا کالاهای لوکس، پوشاک 
و غیرخوراکی مصرف می کنند. تورم خوراکی ها در اســفندماه 
۱۴۰۱ نسبت به سال قبل از خود ۸۱ درصد رشد داشت که این 
میزان تورم خوراکی های ســالانه در بهار ۱۴۰۲ به 6۸ درصد 
کاهش یافت. اما به هرحال در شرایطی که نرخ تورم حدود ۴۵ 
درصــد در گــردش بود، این میزان فاصله میان تورم خوراکی و 
غیرخوراکی، حاکی از فشــاری است که دهک های پایین تر و 
به ویژه کارگران حس می کنند و همین باعث می شود نرخ تورم 
اعلامی مرکز آمار برای آنان ملموس نباشــد. به همین دلیل، 
تورم دست کم در کشور »دهکی« عمل می کند و بنابر تجربه 
گاه میان تورم دهک فقیر و تورم ثروتمندترین دهک بین ۵ تا 

۱۰ درصد فاصله وجود دارد.
صرف نظر از موضوع تورم و نرخ های متفاوت آن برای کالاهای 
مختلــف، در ادبیات علمی مربوط به بحث تعیین دســتمزد، 
مقولاتی مثل سبد حداقل معیشت، کالری ضروری، محاسبات 
تعیین حداقل هزینه مسکن و مبحث »سطح پوشش دستمزد«، 
از مفاهیم بنیادینی هستند که از طریق شناخت و محاسبه آن ها 
می توانیم با دو شاخص قانون کار در ماده ۴۱ این قانون )یعنی 
نرخ تورم و سبد حداقل معیشت( به نرخ واقعی مزد نزدیک شویم.

در چنین شــرایطی بحث حداقل دستمزد بدون رجوع مفهوم 
پایه ای سبد حداقل معیشت ممکن و میسر نیست. سبد حداقل 
معیشــت که عبارت از میزان مبلغ لازم برای زیســت حداقلی 
شرافت مندانه یک خانوار ۳ نفری است، بر مبنای حداقل میزان 
لازم برای زیست و بقای افراد از نظر خوراک، پوشاک، مسکن 
و بهداشت و آموزش فرمول بندی می شود. این میزان در سال 
گذشته توسط تیم کارگری شورای عالی کار ۱۸ میلیون تومان 
محاسبه شد که در پایان فصل بهار به تاکید محاسبه کنندگان 
همان تیم مذاکره کننده کارگری، به ۲۱ میلیون تومان در مناطق 
شهری رسید. این ارزیابی درحالی بود که سبد حداقل معیشت 
کارگری در شورای عالی کار با فشار و تغییرات محاسباتی طرف 

دولتی، به نزدیک ۱۴ میلیون تومان رسید.
در پایان مجادلات مزدی سال ۱۴۰۲ مذاکره کنندگان مجبور به 
پذیرش نصف این میزان به عنوان حداقل دستمزد )با مزایا( برای 
یک کارگر مجرد شدند زیرا راهی جز پذیرش این رقم نداشته و 
در صورت عدم امضای مزد توسط هر سه عضو طرف کارگری، 
بازهم امکان تصویب مزد پیشــنهادی دولت و کارفرما وجود 
داشــت.در اینجا نکته ای قابل توجه در زمینه حداقل دستمزد 
و نســبت آن با ســبد معیشت آن سال مطرح می شود. در حالی 
که در سال ۱۳۹۸ مزد مصوب به دلیل شوک تورمی بالای ۵۰ 
درصدی و افزایش لجام گســیخته نرخ ارز بســیار از هزینه ها 
عقب بود، شرایط به نحوی در مذاکرات پیش رفت که فاصله 
مزد افزایش یافته با ســبد معیشت محاسبه شده، بسیار بیشتر 
شد. در این میان نمایندگان کارگری بیشتر از میزان ۴۰ درصد 
سطح پوشش دستمزد نتوانستند در چانه زنی بدست بیاورند. به 
عبارت بهتر »سطح پوشش دستمزد« به معنای آن میزانی از 
مزد است که سبد را پوشش می دهد و از حاصل تقسیم حداقل 
مزد به نرخ ســبد معیشــت بدســت می آید. به عبارت بهتر در 
سال ۱۳۹۸ مزد یک کارگر ساده حدوداً تنها ۴۰ درصد حداقل 

هزینه ها را پوشش داده است.
البته در آن سال به دلیل برخی حمایت های ارزی و بروز مسئله 
کرونا، برای بخشــی از دهک ها این مسئله چندان محسوس 
نبود اما در سال ۱۴۰۲ با اینکه نسبت معمول بین سبد حداقل 
معیشت و حداقل مزد، از یک فاصله دو-سه میلیونی ناگهان 
بــه میــزان 7 میلیون افزایش پیدا کرد، این فاصله و آزاردهنده 
بودن آن برای سفره افراد جامعه بسیار بیشتر ملموس و قابل 
رویت شد. این درحالی است که بسیاری از کارگران بر این باور 
هستند که مزد آن ها در دو هفته اول ماه به اتمام می رسد و دیگر 
کفاف هزینه ها را نمی دهد. در چنین شرایطی بازهم باید دید 
که آیا دولت با پذیرش همه تبعات نامکفی بودن مزد، آیا بازهم 

پشتِ دستِ بخش خصوصی بازی می کند؟
تبعات ِ عدمِ تعیین صحیح مزد ��

احسان سهرابی )فعال کارگری( در بحث تعیین حداقل دستمزد، 
دولت را باتوجه به تغییر آیین نامه اجرایی برگزاری جلسه شورای 
عالی کار برای تعیین مزد، اصلی ترین بازیگر تعیین مزد خوانده 
و نسبت به طرح مباحثی مثل مسکن کارگری و کالابرگ در 
کنــار بحــث مزد انتقاد کرد و گفت: دقیقاً افرادی در شــورای 
عالی کار روی این موضوع دست گذاشتند که سال قبل نیز از 
عوامل پذیرش و تأیید افزایش اندک مزد بودند. فردی که این 
مطلب درباره قرارگاه مسکن کارگری را مطرح کرده است، دو 
سال پیش بازنشسته شده و از نظر قانونی حضور وی به عنوان 

عضو شورا تخلف است.
وی با طرح این ســؤال کــه »دولت حضور نمایندگان کانون 
بازنشستگان برای مشورت به گروه کارگری را نیز در شورا قبول 
نمی کند و حالا چطور حضور یک بازنشسته را به عنوان عضو 
پذیرفته است؟« اضافه کرد: موضوعاتی مانند »قرارگاه مسکن 
کارگری« و اعطای مســکن و کالابرگ مباحثی حاشیه ای و 

خارج از دستور کار موضوع مزد است. قانون اساسی ایران و قانون 
کار ایران دو مقوله متفاوت هستند. اگر دولت در قانون اساسی 
مکلف شده تا آموزش، بهداشت و مسکن را برای همگان فراهم 
کند، این وظیفه مطابق با قانون اساسی جدا از مزد است. این 
درحالی است که وعده های مسکنی دولت ها معمولًا بسیار کند 
و محدودتر از تبلیغات عملی می شوند و مسکن مهر دولت های 
قبلی که متعلق به ۱۲ ســال قبل هستند، هنوز تکمیل نشدند 

که انتظار داشته باشیم کارگران هم اکنون به مسکن برسند.
وی با اشاره به موضوع مسکن کارگران توضیح داد: در برنامه 
هفتم توســعه برای بحث مســکن ملی گفته شد که ۱۵ درصد 
مالیات مشمول این طرح شود و از سوی دیگر، پیش پرداخت ها 
و مبالغی را با کار کارشناسی ادعایی برای تهیه و ثبت نام این 
مسکن مطرح می کنند که عملًا فلسفه تخصیص مسکن توسط 
دولت را زیر سؤال می برد، زیرا اساساً ورود دولت به حوزه مسکن 
برای حمایت از لایه ها و اقشــاری اســت که توان مالی کافی 
ندارند اما با شرایط مذکور، بخش قابل توجهی از این اقشار از 

تهیه مسکن دوباره باز خواهند ماند.
سهرابی با تاکید بر اینکه »مجلس در روزهای اخیر با نزدیکی 
به انتخابات به تکاپو افتاده تا شــعار کارگران و معیشــت 
بازنشسته و معلم بدهد« افزود: نمایندگان سال گذشته در 
برابر تصویب خلاف قانون کار مزد که براساس ماده قانونی 
آمره ۴۱ نبوده و شاخص های این ماده درباره سبد معیشت 
و تورم را رد کرده بود، ســکوت کردند و واضح اســت این بار 
نیز چه تصمیمی خواهند گرفت. وقتی ما تخلفاتی آشــکار 
در زمینه معیشت کارگران از سوی وزیر کار می بینیم، چرا 
حتی یکبار در قالب طرح سؤال وزیر را به مجلس نمی آورند 

و از او سؤال نمی کنند؟
این فعال کارگری تصریح کرد: مســئله ماده ۴۱ قانون کار 
علاوه بر قانون آمره بودن، جزء موضوعات حاکمیتی است 
چــون اگر مزد به حــد قابل توجهی برای مدت طولانی در 
برابر تورم افزایش نیابد، تبعات اجتماعی گســترده ای مثل 
گسترش جرم و جنایت، بزهکاری و حتی تنش های اجتماعی 
را دربردارد و از این جنبه نیز مزد اهمیت داشــته و برخورد 
غیراصولــی با آن تبعــات دارد. هم اکنون از نظر قضایی ما 
با انبوهی از افراد مواجه هســتیم که برای بار اول برایشــان 
پرونده قضایی ایجاد و موضوع سوءپیشــینه برای شــان باز 
می شود.سهرابی اضافه کرد: در سال های گذشته روی انسیتو 
تغذیه ایران به عنوان مرجع تعیین کالری و تعیین کننده سبد 
خوراکی به منظور تعیین مزد در شورای عالی کار و کمیته مزد 
توافق شد. اما در سال گذشته شاهد آن بودیم که دولت در 
دستور کار همین انسیتو نیز مداخله کرد و بسیاری از اقلام را 
جابه جا کرد. برخورد دستوری و به دور از سه جانبه گرایی در 
بحث مزد تنها واکنش اجتماعی به بار می آورد و با این وضعیت 
نمی توان انتظار آن را نداشت که جامعه کارگری در بسیاری از 
عرصه ها سرخورده نشده و مشارکتی نکند.سهرابی تصریح 
کرد: ما روی سبد معیشت دولت ان قلت و بحث داریم و آن 
را قبول نداشتیم اما برای پیشرفت مذاکرات آن را پذیرفته و 
رقم سبد دولت را ملاک قرار دادیم ولی در هیچ سالی دولت به 
سبد خود نیز پایبند نبوده است. ما همیشه بعد از مذاکره روی 
سبد گفتیم تورم را که بسیار مشخص و واضح است، ملاک 
قرار دهیم، اما شاهد آن هستیم که دولت در شورا شاخص 
تورم سال گذشته را ملاک قرار می دهد و وعده تورم کمتر 
در ســال آینده را می دهد. ما معتقدیم این معادله بطورکلی 
باید تغییر کند و ملاک نمی تواند شرایط صرفاً گذشته باشد. 
شیوه مذاکره به شیوه تحکمی و دستوری قطعاً به بی راهه 
می رود و با نمایشی شدن سیستم تصویب مزد، تبعات بسیار 

بدی را برای روابط کار ایجاد می کنیم.

مدیــر اجرایــی ســندیکای کارخانه های چای شــمال کشــور در گفتگو با 
اقتصادآنلاین با اشــاره به تخلف ۳.۵ میلیارد دلاری یک شــرکت چای در 
سوءاستفاده از ارز ترجیحی گفت: اینکه یک شرکت ارز دولتی گرفته و چای 
کنیایی به قیمت دو دلار وارد کرده، یک فاجعه است؛ چراکه این مساله در بازار 
فروش ما تأثیر مستقیم دارد.محمدصادق حسنی افزود: ۲۵ هزار تن چای این 
شرکت خاص در گمرک جنوب کشور توقیف شده که بنا بر اظهارات رییس 
ســازمان بازرســی کل کشــور، بخشی از این چای که این شرکت وارد کرده، 
سنواتی ایرانی و تاریخ مصرف گذشته تشخیص داده شده و احتمال این که 
این محموله به عنوان چای خارجی به کشور بازگردد و سلامت جامعه را تهدید 
کند، وجود دارد.حســنی در مورد نیاز واقعی کشــور به چای نیز گفت: مصرف 

چای در کشور بین ۸۰ تا ۸۵ هزار تن است؛ در حالیکه سال گذشته ۲6 هزار 
تن در داخل تولید شده، ضمن اینکه میانگین نیاز ما به واردات سالانه هم 6۰ 
تا 6۵ هزار تن است؛ در حالی که سال گذشته ۱۱۰ هزار تن چای وارد کشور 
شده که ۴۵ هزار تن آن مازاد است و عدد تنظیم واردات در سال ۱۴۰۱ به هم 
خورده است.وی اظهار داشت: ۵۰ درصد این واردات توسط یک شرکت خاص 
)متخلف پرونده سه و نیم میلیارد دلاری( و ۵۰ درصد دیگر توسط سایر تجار 
انجام شده است.حسنی افزود: این واردات مازاد، کل بازار چای را تحت تأثیر 
گذاشته، به نحوی که با انباشت چای در کارخانه ها، مشکل فروش و همچنین 
پرداخــت طلــب چایکاران به وجود آمده که این اتفاق علاوه بر صنعت چای 
داخل کشــور، واحدهای بســته بندی چای خارجی را هم دچار بحران کرده و 

آنها هم دارند فریاد می زنند و در حال از دست دادن قفسه فروشگاه ها هستند.
این مقام مسئول گفت: قیمت فروش چای در بازار رصد شده؛ به نحوی که 
این شرکت خاص دامپینگ انجام داده و واحدهای بسته بندی صنعت چای را 
دچار مشکل کرده است.حسنی تصریح کرد: امسال با توجه به شرایط جوی 
رونق تولید داشــته ایم و ۳۴ هزار و ۵۰۰ تن چای تولید کرده ایم که با کل بار 
برگ سبزش حدود ۸67 میلیارد تومان می شود که عددی در مقابل ارزی که 
به آن شرکت خاص داده اند، نیست.وی گفت: ایران از هند، سریلانکا، امارات 
متحــده عربــی، کنیا و ترکیه چای وارد می کنــد و در عین حال، به امارات و 
ترکیه هم چای صادر و هم از آنها این کالا را وارد می کنیم. چای را یک دلار 

صادر و 6 دلار وارد می کنیم و بعد هم افتخار می کنیم که صادرات داریم.

یک مقام مسئول:دامپینگ هم به جرم پرونده چای دبش اضافه شد
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گروه اجتماعی: انگار قبل از حوادث ســال گذشــته کسی به آن ها 
توجه نمی کرد، بودند اما نه در کانون توجه ها؛ مواجهه با آن ها، 
با نوع موسیقی ای که دوست داشتند، ادبیاتی که با آن صحبت 
می کردند و لباس هایی که می پوشــیدند، مواجهه مثبتی نبود، 
شاید حتی با طعنه و تحقیر هم همراه می شدند؛ اما یک مرگ 
تلخ ورق را برگرداند، بعد از ماجرای مهســا امینی اعتراضات 
خیابانی به راه افتاد، اعراضاتی که به مدرسه ها کشیده شد، حالا 
کانون توجه ها به ســمت این نســل چرخید، شاید تا قبل از آن 
 Z کسی کنشگری آن ها را ندیده بود، اما حالا همه درباره نسل
)زِد( حرف می زدند، نسلی که می خواست خودش را فریاد بزند، 
به این بخش از صحبت های مصطفی مهرآئین، جامعه شناس 
درباره ویژگی های نسل جوان توجه کنید: »من این نسل را نسل 
عشــق و اهل دوســتی می دانم، آن ها را اهل اخلاق و صداقت 
می دانم، معتقدم اهل صلح هستند. این نسل نسلی است که فهم 
عمیقی از انسان دارد، این نسل جهان را برای آشتی می خواهد، 
درک درست تری از زندگی دارد، به معنای دیگر قبل از این که 

فلسفه بخواند خودش فیلسوف است.«
پاراگراف های فجازی را ترجیح می دهند تا کتاب ��

صحبت های مهرآئین برای یک ســال قبل است، در بحبوحه 
حوادث شــهریور سال گذشته، شــاید آن روزها کسی اگر هم 
می خواســت نمی توانست چیزی جز زبان تحسین درباره این 
نسل بچرخاند، اما حالا بعد از یک سال واکنشی متفاوت به گوش 
می رســد؛ »یک نوع لذت گرایــی خودمحور لحظه ای در آنها 
می بینیم.«، »وقتی می بینم کسی خیلی از آنها تعریف می کند 
احساس می کنم که می خواهد سوارشان بشود.«، »اینکه نسلی 
باشــد کــه هیچ چیز درباره ایران نداند، نــه در مورد جنگ، نه 
انقلاب، نه اصلاحات، نه وقایع ۸۸. نمی دانم چقدر می شود به 
این ندانستن ها افتخار کرد.«؛ »این نسل کم حوصله در مطالعه 
عمیق هستند. عمدتاً پاراگراف های فجازی را ترجیح می دهند 
تا کتاب.«، »نگاهشــان به نسل های قبل تحقیر آمیز است.«؛ 
این ها جملاتی از صحبت های علیرضا علوی تبار، فعال سیاسی 

اصلاح طلب درباره نسل جدید است.
او البتــه در گفت وگــوی خــودش با روزنامه شــرق گفته بود 
مقصر اصلی این وضعیت را خود ما )نســل گذشــته(، حکومت 
و دستگاه های تبلیغاتی آن می داند که با نسل جدید گفت وگو 

نکردند.
همه که تحلیل عمیق ندارند ��

علوی تبار مانند هر کارشناس دیگری برای نظراتی که می دهد 
دلایل و اســتنادهایی دارد، دلایلی که می تواند برای یک نفر 
محکمه پسند باشد یا نباشد، برای همین هم هست که مخالف 
و موافق پیدا می کند. مثلًا درباره همین نظر اخیر ایشان، نرگس 
ملک زاذه، به عنوان یک معلم که زمان زیادی را با دانش آموزان 
ســپری می کند، نه با همان ادبیات علوی تبار اما کم وبیش به 
نظر او نزدیک است. او به خبرآنلاین می گوید: »من با این ایده 
موافقت هایی دارم، وضعیت بچه های این نســل درست مانند 
بزرگ ترها می ماند، همه بزرگ ترها که تحلیل سیاسی درستی 
ندارنــد و عمیق نیســتند، بچه ها هــم همین وضعیت را دارند، 
این طور نیســت که بگوییم چون بزرگ شــده نسل تکنولوژی 
هستند خیلی باید روی آن ها حساب باز کنیم.«او ادامه می دهد: 
»البته این بچه ها نســبت به ســنی که دارند در مقایسه با نسل 
ما در همان سن وســال متفاوت تر هســتند، اما هنوز آن چیزی 
نیستند که بزرگ شان کنیم و بگوییم تغییرات اساسی را می توانند 

انجام دهند.«
نسلی که ریا ندارد ��

روی دیگر ســکه نســل جدید را یک معلم دیگر به خبرآنلاین 
می گوید، محمد داوری معتقد اســت: »آقای علوی تبار درباره 
نسل جدید به روی دیگر سکه اشاره نکردند، به نظرم ایشان روی 
منفی سکه نسل جدید را گفتند و احساس می کنم شناخت دقیقی 
از نسل جدید ندارند، روی دیگر سکه نسل جدید پرسشگری، 
جسارت، جهان بینی دقیق تر و گسترده تر آن ها است، از طرفی 
واقع بینی نه آرمان گرایی، و زندگی محوری از ویژگی های این 
نســل اســت، به همین دلیل هم بود که با جنبش اخیر همراهی 
کردند، برای دانش آموزان دوره هفتم، هشتم و نهم، زن و آزادی 
مفهوم زیادی نداشت اما آن ها با بخش زندگی این شعار بیشتر 
همراه شــدند نزدیک شدند چراکه زندگی را بیشتر می فهمند، 

آن ها در حوادث اخیر بیشتر با واژه زندگی همراه بودند.«
او بیان می کند: »این نســل برخلاف نسل گذشته تظاهر و ریا 
ندارد، این نســل زندگی و عشــق را با همان مفهوم زمینی آن 
می فهمد، این نســل زندگی را با همان مفاهیمی که یک عده 
در آســمان ها جست وجو می کردند و وقتی پیدا نکردند در سن 
پیری روی زمین به دنبالش هستند می فهمند. این بچه ها متوجه 
شدند در همین جا و برای امروز به دنبال زندگی با همه مفاهیم 
و ابعادش باشــند.«داوری ادامه می دهد: »یکی از ویژگی های 
نسل جدید جایگاه هنر میان آن ها است. نسل جدید هنر را به 
معنای ضرورت برای زندکی خوب فهمیده اســت، موسیقی را 
با همین مفهوم فهمیده و از آن استفاده می کند، این نسل فیلم 
می بیند، با مفاهیم زیباشناختی زندگی به معنای واقعی آن ارتباط 
برقرار کرده است، به همین دلیل وقتی آقای علوی تبار که ممکن 
است خودش این را تجربه نکرده باشد شاید نسل جدید را آنقدر 

زیبا نبیند که هستند.«

نرخ تمام 
وسایل حمل 
و نقل عمومی 
باید توسط 
شوراها تعیین 
و به تصویب 
برسد و اینکه 
اعلام شود 
تاکسی های 
اینترنتی از 
وزارت کشور 
مجوز گرفته اند 
و اتحادیه 
آنها نرخ ها 
را مشخص 
می کند؛ 
درست نیست 
و اگر این چنین 
تاکسی هایی 
کرایه های خود 
را براساس 
قانون دریافت 
کنند ما به آنها 
کاری نداریم؛ 
اما چنانچه 
در حق مردم 
اجحاف کنند 
این اجازه را به 
آنها نخواهیم 
داد
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رئیس سازمان هواشناسی: شواهد افزایش بارش ها را نشان می داد اما اتفاق نیفتاد
تســنیم: سحر تاجبخش مسلمان رئیس سازمان هواشناسی در جریان 
ســفر خود به اســتان کردســتان در پاســخ به این سئوال که »چرا در 
فصل پاییز امسال علی رغم اعلام هواشناسی، خبری از بارش ها نبود 
و پیش بینی ها درســت نبود؟« اظهار داشــت: ما بر اساس یک سری 
شواهد و مدل ها اظهارنظر می کنیم، صحبت هایمان پیش بینی است، 
پیش گویی نیست، یعنی آنچه را که روی نقشه ها و مدل ها می بینیم، 
اعلام می کنیم.وی گفت: در آخرین شورای آبی عالی نیز که با حضور 
رئیس جمهور برگزار شــد، اعلام کردم که براســاس تمام مدل های 
تولیدی داخلی و مدل های کشورهایی دیگر، شواهد افزایش بارش ها 

را نشان می داد که در مهرماه بارش های بالای نرمال در کشور داشته 
باشیم اما در آبان ماه هم اتفاق نیفتاد و ما خودمان بیشتر از همه از این 
موضوع ناراحت بودیم!رئیس ســازمان هواشناسی کشور اذعان کرد: 
ناراحتی ما از این موضوع نه تنها بخاطر اینکه پیش بینی بارش ها درست 
درنیامده، بلکه شرایط کشور به نحوی است که بیشتر به آب نیاز دارد 
و این منابع بارشــی می توانســت کمک خوبی برای استان هایی که در 
دو سال اخیر تحت تأثیر کم بارشی شدید بودند، باشد.وی با اذعان به 
اینکه بارش ها در آبان ماه زیر نرمال بود، افزود: امروز تمام صحبت ها 
بر پایه احتمالات است، ما ۵۰ تا 7۰ درصد احتمال می دهیم که بارش ها 

بالای نرمال باشد و در معنای بدبینانه ممکن است که ۳۰ تا ۵۰ درصد 
پیش بینی ها نیز اتفاق نیفتد.تاجبخش بیان کرد: در جلسه شورای عالی 
آب که رئیس جمهور، وزرای نیرو، جهاد کشاورزی وزیر کشور، رئیس 
سازمان محیط زیست و دستگاه ها متولی حضور داشتند، اعلام کردم 
که تئوری ها و پیش بینی های بدبینانه را برای شرایطی که ممکن است 
این بارش ها اتفاق نیفتند، در نظر بگیرند و خوشــبختانه مصوب هم 
شــد که در حوزه منابع آبی شــرایط بدبینانه و تمام سناریو را ببینیند تا 
بلکه منابع آبی و ظرفیت های کشــور را به بهترین نحو مدیریت کنند 

و امیدواریم اتفاق هم بیفتد.

تناقض در مواجهه با نسل »Z«؛ پاراگراف فجازی را ترجیح 
می دهند تا کتاب

نسل جدید ریـا  ندارد

گزارش

مژگان انصاری
روزنامه نگار

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

کلاف  پیچیده 
نرخ گذاری 
تاکسی های 
اینترنتی

 صدای  شهروندان
 از کرایه های نجومی درآمده است

گــروه اجتماعــی: دیگر کرایه های نجومی تاکســی های 
اینترنتــی، مختص روزهای بارانی و برفی، شــب های 
پرترافیک و... نیســت؛ بلکه هر زمان و با هر مکانی که 
بخواهی از مســافربرهای اینترنتی اســتفاده کنی با نرخ 
کرایه هایی مواجه می شــوی که واقعی نیســتند و ارقام 
بیشــتر از آن چیزی اســت که باید باشــد که این مسئله 
ســبب بروز اعتراضاتی از ســوی شهروندان شده است؛ 
چراکه بسیاری از ناوگان حمل و نقل شبه عمومی شهر 
تهران یعنی همان تاکسی ها و حتی مسافربرهای شخصی 
کــه در خطوط مختلــف فعالیت می کردند، دیگر در این 
تاکسی های اینترنتی فعال هستند و به ناچار در بسیاری 
از موارد نیز مجبور هستیم که با وجود داشتن انتقاد از نحوه 
قیمت گذاری کرایه ها، از این اپلیکیشن ها استفاده کنیم.
اعتراضات شــهروندان به گوش مدیران شهری رسیده 
بگونه ای که مهدی چمران رئیس شــورای شهر تهران 
عنوان می کند: تاکسی ها حق افزایش کرایه های خود به 
دلیل بارش باران و تغییر شرایط آب و هوایی را ندارند و 
هرگونه افزایش کرایه از ســوی تاکسی های اینترنتی و 
معمولی در زمان بارش باران خلاف قانون و مقررات است 
و به به قول معروف بی معرفتی است که در زمان بارش 
بــاران و در زمانی که مردم زیر باران قرار دارند وســایل 
حمل و نقل عمومی اعم از تاکســی معمولی و اینترنتی 

اقدام به افزایش کرایه بیشتر کنند.
چمران: نرخ تمام وسایل حمل و نقل عمومی باید  ��

توسط شوراها تعیین و به تصویب برسد
چمران در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا شورا مسئولیت 
تعیین نرخ کرایه های تاکسی های اینترنتی را برعهده دارد 
یا خیر؟ اظهار می کند: نرخ تمام وسایل حمل و نقل عمومی 
باید توسط شوراها تعیین و به تصویب برسد و اینکه اعلام 
شود تاکسی های اینترنتی از وزارت کشور مجوز گرفته اند 
و اتحادیه آنها نرخ ها را مشخص می کند؛ درست نیست 
و اگر این چنین تاکسی هایی کرایه های خود را براساس 
قانون دریافت کنند ما به آنها کاری نداریم؛ اما چنانچه در 
حق مردم اجحاف کنند این اجازه را به آنها نخواهیم داد.

زاکانــی: افزایــش چنــد برابری نــرخ کرایه  ��
تاکسی های اینترنتی ظلم است

همچنین علیرضا زاکانی شــهردار تهران نیز در حاشــیه 
جلســه هیات دولت درباره گرانی کرایه تاکســی های 
اینترنتــی می گوید: موضوع این تاکســی ها دو وجهی 
است، یک وجه به وزارت صمت و یکی به شهرداری ها 

بر می گردد و تا وضعیت تاکسی های اینترنتی مشخص 
نشود و مسئولیت پذیری برای آنها به وجود نیاید، با این 
مشــکل مواجه هســتیم و بخشی از هزینه هایی که این 
تاکســی ها می گیرند، قابل قبول است ولی افزایش چند 

برابری کرایه ها ظلم است.
به گزارش ایســنا، اما موضوع نرخ گذاری شــرکت های 
مسافربری اینترنتی سالهاست که به یک کلاف پیچیده 
تبدیل شده که هر روز نیز بر پیچیدگی آن اضافه می شود؛ 
چراکه شــرکت های مسافربری اینترنتی معتقدند چون 
در بســتر فضای مجــازی فعالیت می کنند، تایع قوانین 
مربوط به قیمت گذاری شهرداری ها نیستند؛ چراکه مجوز 
فعالیتشان را از اتحادیه کشوری کسب و کارهای مجازی 
دریافت کردند و تابع قوانین این اتحادیه هستند؛ اما حالا 
مدیریت شــهری با ارائه مستندات قانونی اعلام می کند 
که باید نرخ گذاری این مســافربرهای اینترنتی توســط 
پارلمان محلی یا همان شورای شهر انجام شود و خواستار 
ورود شهردار تهران به این مسئله در جلسه هیات دولت 
هستند تا گره نرخ گذاری مسافربرهای اینترنتی باز شود.

جعفر تشــکری هاشــمی رئیس کمیسیون حمل و نقل 
شورای شهر در مورد فعالیت تاکسی های اینترنتی و نرخ 
کرایه ها در گفت وگو با ایسنا، می گوید: شروع این مسئله 
به ابتدای فعالیت این تاکســی ها بر می گردد و انحرافی 
که از ابتدا نســبت به قوانین موضوعه اتفاق افتاد، چراکه 
قوانین و مقررات متعددی هســت که مدیریت حمل و 
نقل بار و مســافر در محدوده شــهر و حریم را بر عهده 
شهرداری می داند، از جمله؛ ماده ۹ قانون توسعه حمل و 
نقل عمومی و مدیریت مصرف سوخت مصوب مجلس 
در ســال ۱۳۸6، ماده ۲ آیین نامه اجرایی همین قانون 
مصوب هیئت وزیران در سال ۱۳۸7 و ماده ۳ آیین نامه 
اجرایــی قانون الحاق یــک تبصره به ماده واحده قانون 
راجع به تمرکز امور مربوط به تاکســیرانی شــهر تهران 
زیر نظر شــهرداری تهران که در سال ۱۳7۴ به تصویب 
هیئت وزیران رســیده است.به گفته عضو شورای شهر 
تهران، نکته قابل توجه این است که در تبصره ذیل همین 
ماده تصریح شده که شهرداری می تواند برای اشخاص 
حقوقی واجد شــرایط، مجوز حمل و نقل عمومی مسافر 
درون شــهری صادر کند و این اشــخاص به نمایندگی از 
شــهرداری به حمل و نقل عمومی مسافر درون شهری 
اقدام می کنند. همچنین در تبصره ذیل ماده ۲ این آیین 
نامه بیان شده است که موضوع آیین نامه تنها منحصر به 

تاکسی ها نیست و خودروهایی که در آژانس نیز فعالیت 
می کنند، مشمول این آیین نامه خواهند شد.

وی ادامــه می دهد: این موضــوع در ماده ۱6 آیین نامه 
اجرایی تبصره )۱( ماده )۳۱( و ماده )۳۲( قانون رسیدگی 
به تخلفات رانندگی که در سال ۱۳۹۱ به تصویب هیئت 
وزیران رســیده اســت هم به عنوان وظیفه شهرداری بر 
شــمرده شده است و گفته شده که شهرداری ها موظفند 
فعالیت های مربوط به حمل و نقل بار و مسافر در حریم 
شهرها را در قالب شرکت یا مؤسسه حمل و نقل تعاونی 

و خصوصی ساماندهی و بر آنها نظارت کنند.
فعالیت های حمل و نقل مسافر در محدوده شهرها  ��

طبق قانون زیر نظر شهرداری است
رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران تأکید 
می کند: با این توضیحات مفصل، مشــخص اســت که 
مقصود قانون گذار این بوده اســت که کلیه فعالیت های 
حمل و نقل مســافر در محدوده شــهرها چه با ناوگان 
ســبک و چه با ناوگان ســنگین زیر نظر شهرداری اتفاق 
بیفتد و تفاوت خاصی برای بســتر ارائه خدمات ایشــان 

تعیین نشده است.
تشــکری هاشمی ادامه می دهد: بستر ارائه خدمات یک 
ابزار برای دسترسی مسافر به وسیله است، همان طور که 
قبلًا آژانس ها با تلفن با مشــتریان خود در ارتباط بودند، 
امروز و به مدد پیشــرفت فناوری، ارتباط از طریق یک 
ســکوی نرم افزاری برقرار می شــود و تفاوت ماهوی در 

اصل عمل در حال انجام، اتفاق نیفتاده است.
لزوم قیمت گذاری سامانه های تاکسی اینترنتی  ��

توسط شورای شهر با دو مستند قانونی
وی در مورد چرایی نرخ گذاری توسط شورای شهر نیز با 
تأکید بر اینکه برای لزوم قیمت گذاری سامانه های تاکسی 
اینترنتی توسط شورای شهر نیز دو مستند قانونی وجود 
دارد، می افزایــد: اول بند ۱۵ ماده ۴۵ قانون شــهرداری 
مصوب مجلس در سال ۱۳۳۴ و دوم بند ۲7 ماده ۸۰ قانون 
تشکیلات، وظایف و انتخابات شوراهای اسلامی کشور و 
انتخاب شهرداران است که در هر دو قانون تصریح شده 
که وظیفه تصویب نرخ کرایه وسایط نقلیه درون شهری 

با شوراهای اسلامی شهرهاست.
تاکسی های اینترنتی اقدام به اخذ مجوز فعالیت  ��

از اتحادیه کشوری کسب و کارهای مجازی کردند
عضو شورای شهر تهران می گوید: اما از زمان آغاز فعالیت 
این سامانه های تاکسی اینترنتی با توجه به این که آنها 

حاضر به قرار گرفتن در چارچوب های مشــخص شــده 
برای شــرکت های فعال در زمینه حمل و نقل مســافر 
درون شهری نشدند، اقدام به اخذ مجوز فعالیت از اتحادیه 
کشوری کسب و کارهای مجازی کردند و خود را خارج از 
شمول قوانین فوق دانستند. این موضوع در سال ۱۳۹۸ 
و بــا تصویب دســتورالعمل نظارت بر چگونگی فعالیت 
ارائه دهندگان خدمات هوشــمند مسافر مشمول قانون 
نظام صنفی کشــور در کلانشهرها توسط هیئت وزیران 

رسمیت بیشتری پیدا کرد.
به گفته وی، در این دستورالعمل تنها وظیفه نظارت که در 
قالب پایش فعالیت ارائه دهندگان خدمات هوشمند حمل 
و نقل مسافر توسط شهرداری جهت حصول اطمینان از 
اجــرای قوانین و مقــررات حمل و نقل و نظام صنفی از 
طریق اجرای مفاد این دستورالعمل تعریف شده است، بر 
عهده شهرداری گذاشته شده و مقرر شده بود که این امر 
از طریق انعقاد قراردادی بین شرکت و شهرداری انجام 
شود که تیپ این قرارداد و موارد مربوط به آن طی آرای 
۴7۰ و ۴7۱ هیئــت عمومــی دیوان عدالت اداری ابطال 

شد و عملًا این کار هم انجام پذیر نشد.
تشکری هاشمی ادامه می دهد: انحراف مهمی که به واسطه 
این دســتورالعمل نسبت به قوانین مصوب مجلس ایجاد 
شــد، این بود که در بند »الف« ماده 6، دستورالعمل مرجع 
تعیین نرخ کرایه را خود شــرکت های ارائه دهنده خدمات 
هوشــمند مسافر تعیین کرده و عملًا در تعارض و تناقض 

با قانون شهرداری و قانون تشکیلات شوراها قرار دارد.
پیگیری بــرای تغییر دســتورالعمل نظارت بر  ��

چگونگی فعالیت ارائه دهندگان خدمات هوشــمند 
مسافر

وی در پاسخ به این سؤال که چه زمانی می توان این رویه 
را اصــلاح کــرد، می افزاید: قدم اصلی برای اصلاح این 
وضعیت، تغییر دستورالعمل نظارت بر چگونگی فعالیت 
ارائه دهندگان خدمات هوشــمند مسافر است که این امر 
در حال پیگیری است. چرا که پشتوانه عدم تمکین این 
شــرکت ها در برابر مدیریت شــهری، با استناد به همین 
دســتورالعمل اســت و اگر دولت با اصلاح دستورالعمل 
فرصت بازگشــت به قانون را فراهم کند، شــرکت ها نیز 
ملزم به پذیرش موضوع خواهند بود. از آنجا که موضوع 
در هیئــت وزیران پیگیری و تصویب می شــود، حتماً از 
کلیه ظرفیت های موجود از جمله حضور شهردار تهران 

در جلسات هیئت دولت باید استفاده شود.

گزارش

گــروه اجتماعی: در جهانی که هنوز هم تاحدودی درگیر ویروس کروناســت، اخبار 
چین در خصوص افزایش ناگهانی بیماری های تنفســی، نگرانی عده ای را برانگیخته و 
این مســئله قابل درک اســت. طی روزهای اخیر تعداد کودکان مبتلا به ذات الریه به اوج 
خود رســیده اســت؛ به طوری که مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری های چین، بیش از 
۳۵۰۰ مورد ابتلا به عفونت تنفســی را در بیمارســتان اطفال بســتری کرده است.چندین 
علت احتمالی برای شرایط فعلی وجود دارد؛ از جمله: ویروس ها و باکتری های رایج فصلی 
مانند مایکوپلاسما و مقاومت آنتی بیوتیکی. رسانه های چینی علت شیوع این بیماری را 
»پنومونی مایکوپلاسما« عنوان کرده اند. مایکوپلاسما، یک عفونت باکتریایی است که 
معمولًا دستگاه تنفسی فوقانی را درگیر می کند و در برخی موارد می تواند باعث مشکلات 
جدی تر ریوی مانند ذات الریه شود.طبق آخرین آمارهای رسمی تا ۳۰ نوامبر سال میلادی 
جاری، چین وجود هیچ پاتوژن )عامل بیماری زا( جدید و ناشــناخته ای را در مبتلایان به 
ذات الریه گزارش نکرده است. هم چنین متخصصان اعلام کرده اند که این موج بیماری 

همانند پاندمی کووید، همه گیر نخواهد شد.

برخــی کارشناســان ادعا کرده اند که افزایش مــوارد ذات الریه در کودکان چینی به دلیل 
»بدهی ایمنی« است. به عبارتی کودکان در طول قرنطینه های پی در پی کرونا، در معرض 
عفونت های معمول دوران کودکی قرار نگرفته اند و حالا که محدودیت های کرونایی کاهش 
یافته، در معرض عوامل بیماری زا قرار دارند و ابتلای آنها طبیعی اســت؛ تا ]پس از ابتلا[ 
مصونیت در آنها ایجاد شــود.وقتی محدودیت های بهداشــتی در یک جامعه کاسته شوند، 
بخش بزرگ تری از جمعیت وجود دارند که نســبت به برخی عوامل بیماری زا مصونیت 
ندارند و بنابراین بیشتر مستعد ابتلا به عفونت هستند. اینکه کودکان بیشتر با عوامل رایج 
بیماری زا مواجه می شوند، چیز نگران کننده ای نیست؛ این شرایط به بدن کمک می کند تا 
آنتی بادی های مورد نیاز را بسازد و از آنها محافظت کند.از آنجا که عفونت های مایکوپلاسما 
نسبت به سایر اشکال ذات الریه، طولانی تر و شدیدتر است، موارد ابتلا اغلب در میان کودکان 
مدرسه ای و نوجوانان دیده می شود، اما می توان آن را به راحتی با آنتی بیوتیک ها درمان کرد.
باید توجه داشت که علاوه بر مایکوپلاسما، ویروس های سرماخوردگی )راینو ویروس(، 
آنفلوانزا و R.S.V )ویروس سنسیشــیال تنفســی( نیز در خصوص شیوع موج بیماری در 

چین دخیل هســتند.دکتر اســکات گوتلیب، رئیس سازمان غذا و داروی امریکا در دوران 
ریاســت جمهوری دونالد ترامپ، در ۳ دســامبر گفت: »موج اخیر بیماری، ناشی از عوامل 
بیماری زای شناخته شده است و می توان آن را کنترل کرد. این موج بیماری قابل گسترش 

در سطح جهانی نیست؛ بنابراین دلیلی برای نگرانی وجود ندارد.«
 ،CDC سر و کله عفونت های مایکوپلاسما هر سه تا هفت سال یکبار پیدا می شود و به گفته
چین در سال های ۲۰۱۱، ۲۰۱۵ و ۲۰۱۹ نیز شاهد افزایش موارد مبتلا به این بیماری بوده 

است، بنابراین وقوع این موج بیماری در سال ۲۰۲۳ تعجب آور نیست.
نخستین بار که اخباری از وضعیت کنونی چین منتشر شد، در برخی از گزارش ها از کلمه 
»مرموز« برای توصیف این شــرایط اســتفاده شد؛ این امر توجهات بین المللی را خیلی به 
خود جلب کرد، اما با گذشت زمان و دسترسی به اطلاعات بیشتر در مورد این موج بیماری، 
نگرانی ها کاهش یافت. همانطور که جنیفر نوزو، اپیدمیولوژیست و مدیر مرکز همه گیری 
در دانشکده بهداشت عمومی دانشگاه براون، در این باره اطمینان داد: »افزایش موارد ابتلا 

به مایکوپلاسما در میان کودکان چینی، آنقدرها هم مرموز نیست.«

خطر شیوع بیماری های تنفسی چین در جهان؟ الهه جعفرزاده
روزنامه نگار

 تعداد کودکان مبتلا به ذات الریه به اوج خود رسید

4 هـفـتـهنــامـه
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ظهر دیروز یکی از شــرکت های خودروســاز در مراســمی با 
حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت، معاون صنایع حمل ونقل 
ایــن وزارتخانه، رئیس ســازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان، شهردار تهران و سایر مسئولان مراسم رونمایی 
از نخســتین خــودروی تمام برقــی تولید داخل با پلاک ملی را 

برگزار کرد.
در این مراسم، ۸۸ دستگاه آریزو ev ۵ که اولین سری تحویل 
این خودروهاست، به ناوگان حمل ونقل عمومی کشور و حوزه 

تاکسیران کشور تزریق شد.
همچنین در این مراسم، تفاهم نامه همکاری میان این شرکت 
خودروساز، سازمان تاکسیرانی، وزارت صنعت، معدن و تجارات 

و شهرداری تهران امضا شد.
عباس علی آبادی در مراســم رونمایی از اولین خودروی تمام 
برقی با پلاک ملی و تحویل ۸۸ دســتگاه از آن به تاکســیرانی 
کشــور، ضمن ابراز خرســندی از تزریق اولین خودروهای تمام 
برقی به ناوگان تاکسیرانی کشور، این روز را روز مبارکی خوانده 
و گفت: اینکه اولین خودروهای برقی به تاکســیرانی کشــور 
منتقل شده، بسیار اقدام خوبی است؛ ضمن اینکه اطلاع داریم 
ســایر خودروســازان کشور نیز در این زمینه در تلاش هستند و 
به زودی تعداد خودروهای برقی بیشتری را در سبد محصولات 
خودروســازان خواهیم داشت. خودروسازان در تلاش اند که هر 
هفتــه، روند تزریق خودروهای برقی با ناوگان تاکســیرانی را 

شاهد باشیم.
وی تصریح کرد: اما در حقیقت در مرحله ای هستیم که بایستی 
با فرهنگ اســتفاده از خودروهای برقی آشــنا شــویم و نیاز به 
آموزش در این حوزه از طریق مدارس، دانشــگاه ها و همکاری 
تمام نهادهای کشــور ضروروی اســت. باید تناسب با اقلیم ها و 
در کل آموزش رفتار خودروی برقی در نقاط مختلف کشــور و 
اقلیم های آب وهوایی آموزش داده شود. این بررسی رفتار یک 
ضرروت ملی به لحاظ زیســت محیطی و البته اقتصادی اســت 

که باید اقدام اساسی برای آن صورت گیرد.
وزیر صمت تاکید کرد: مزیت خودروهای برقی تنها در کاهش 
مصرف سوخت و انرژی نیست؛ اینکه خودروهای برقی امکان 
تنــوع ســوختی را فراهم می کنــد و همچنین تبدیل خودروها 
بــه خودروهــای برقی اســتفاده از انرژی های خوب همچون 
خورشــیدی، باد؛ آب و... برای تولید برقی را فراهم می کنیم و 
به مرور به سمت استفاده از انرژی های سبز به جای سوخت های 

فسیلی خواهیم رفت.
 علی آبادی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر در مرحله آزمایش 
هستیم و همه این خودروها به صورت آزمایشی تولید و وارد چرخه 
حمل ونقل می شوند و با استان تهران آغاز شده تا اطلاعات مورد 
نیاز در این حوزه به تکامل برسد و بدانیم متناسب با کدام اقلیم و 
شرایط کشور، چه خودروهای برقی متناسب هستند؛ بنابراین با 
صبوری بایستی رفتار متفاوت خودروهای برقی را مورد بررسی 
قرار دهیم تا به اطلاعات دقیق و جامع در این حوزه دسترســی 
پیدا کنیم و بتوانیم خودروی برقی متناســب با فضا، شــرایط، 

امکانات و... را تولید کنیم.
عباس علی آبادی گفت: البته باید آموزشهای لازم در خصوص 
رانندگی با این خودروها به مصرف کنندگان ارائه شــود که به 
همین منظور وزارت صنعت پیوســت فرهنگی را تهیه و برای 

آگاهی عمومی مردم منتشر خواهد کرد.
وی با اعلام اینکه با بکارگیری خودروهای برقی تنوع سوخت در 
کشور فراهم می شود، گفت: خودروسازان باید متناسب با اقلیم 
خودمان محصول برقی تولید کنند نه اینکه خودروی برقی چینی 

را در کشور تولید نمایند.
حــال باید دید تاکســی های برقی چــه نقش کلیدی در جامعه 
خواهند داشت. به نظر می رسد تاکسی های برقی نقش کلیدی 
در اجتماع و حمل ونقل دارند، می توانند به ارتباط افراد با محل 
کار، دوستان و خانواده در زمینه حمل و نقل به ویژه در مناطق 
یا در زمان هایی از روز که حمل و نقل عمومی محدودی وجود 
دارد، کمک کنند. آن ها همچنین می توانند به افراد با نیازهای 
خاص مانند معلولیت نیز کمک فراوانی کنند و ممکن است به 
برخی از خانواده ها کمک کنند تا میزان اســتفاده خودشــان از 

خودروهای شخصی را کاهش بدهند.
اســتفاده از تاکسی های برقی همچنین باعث می شود تا میزان 
آلودگی های هوا به مقدار بسیار زیادی کاهش پیدا کند. زیرا به طور 
طبیعی تاکسی ها مدت زیادی در خیابان ها هستند و در صورت 
مصرف بنزین می توانند آلودگی هوای بسیار زیادی ایجاد کنند. 
همچنین اســتفاده از آن ها باعث کاهش قابل توجه هزینه های 
سوخت ناوگان حمل و نقل شهری می شود که موضوع مهم و 

قابل توجهی به نظر می رسد و باید به آن توجه کرد.

 وزیرصمت در مراسم رونمایی  از خودروی
 تمام برقی داخلی

با ورود خودرو برقی چینی مخالفم  !

گزارش

بررسی روند 
بازار مسکن در 
چهار دهه اخیر 
نشان می دهد 

که تحرکات 
بازارهای طلا 
و ارز بر بازار 

مسکن تأثیر 
زیادی دارد. 

اگر فردا قیمت 
دلار کاهش 
یابد قیمت 
مسکن نیز 

متعاقباً پایین 
می آید. اگر 

هم بیان شود 
که دلار روند 

رو به بالایی را 
طی می کند، 
فعالان بازار 
ملک به این 

نتیجه می رسند 
که قرار است 

بازار راه بیفتد و 
این اصلاً خوب 

نیست

کن
س

م
هو
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گزارش

فروش خودروهای الکتریکی در سال ۲۰۲۲ بیش از 6۰ درصد در سطح جهان افزایش 
یافــت و رکــورد دیگــری را ثبت کرد و عوامل متعددی از جمله افزایش انتخاب مدل و 

بهبود باتری خودرو، یارانه های دولتی و قیمت بالای نفت به این رشد کمک کردند.
تردد میلیون ها خودروی الکتریکی تا سال ۲۰۳۰ در جاده ها می تواند گرمایش جهانی 
را به ۱.۵ درجه ســانتیگراد محدود کند و تا اواســط قرن انتشــار گازهای گلخانه ای را به 
صفر برســاند. شــورای بین المللی حمل ونقل پاک عنوان کرد که بیش از ۱۰۰ میلیون 
شارژر، از جمله 6.۲ میلیون شارژر عمومی، برای برآورده کردن این تقاضا ضروری است. 
دولت ها بسیاری از مهم ترین اهرم های محرک این تحول را کنترل می کنند اما شهرها 

نیز نقش مهمی خواهند داشت.
در کنفرانــس آب و هــوای COP۲۸ در دبــی، در مورد ســرعت پایین کاهش مصرف 
سوخت های فسیلی برای مبارزه با تغییرات آب وهوایی، محصولات زیادی به نمایش 
گذاشــته شــده اســت اما نکته مثبتی که می توان به آن اشــاره کرد، ناوگان رو به رشد 
خودروهای الکتریکی در سراسر جهان است که در حال حاضر به طرز شگفت انگیزی 
تقاضای زیادی را ایجاد کرده است.کارشناســان اظهار کردند که فروش رو به رشــد 
خودروهای الکتریکی در سال های اخیر، پیش بینی کنندگان را برای سرعت بخشیدن 
به پیش بینی های خود برای زمان اوج مصرف جهانی نفت سوق داده است زیرا به گفته 
کارشناسان صنعت، یارانه های عمومی و فناوری بهبودیافته به مصرف کنندگان کمک 

می کند تا بر قیمت های گاه چشمگیر خودروهای برقی غلبه کنند.

آژانس بین المللی انرژی در پاریس، گروهی متشــکل از ۲۹ کشــور صنعتی، پیش بینی 
می کند مصرف جهانی نفت در پایان این دهه به اوج خود برسد و به ۱۰۳ میلیون بشکه 
در روز برسد. دولت های ایالات متحده و چین که بزرگ ترین مصرف کننده نفت جهان 

هستند پیش بینی های مصرف داخلی خود را به شدت کاهش داده اند.
طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی، حمل ونقل مسئول حدود 6۰ درصد تقاضای نفت 
جهان است و ایالات متحده به تنهایی حدود ۱۰ درصد را به خود اختصاص می دهد. این 
سهم باید کاهش یابد زیرا آژانس بین المللی انرژی انتظار دارد تا سال ۲۰۳۰ خودروهای 

برقی حدود ۵ میلیون بشکه در روز از تقاضای جهانی نفت را کاهش دهند.
بر اساس گزارش آژانس بین المللی انرژی، اکنون فروش جهانی خودروهای برقی حدود 
۱۳ درصد از کل فروش خودرو را تشــکیل می دهد و احتمالًا تا پایان دهه به ۴۰ تا ۴۵ 
درصد از بازار خواهد رسید و این به لطف ترکیبی از استانداردهای کارایی و یارانه های 
سخت گیرانه ای است که از زمان توافق پاریس در سال ۲۰۱۵ توسط دولت های مختلف 
برای حفظ گرمایش جهانی در حدود ۱.۵ درجه سانتی گراد )۲.7 درجه فارنهایت( بالاتر 

از دمای پیش از صنعتی شدن جهان ارائه شده است.
آخریــن اقدامــات یارانه ای شــامل اعتبار مالیاتــی 7۵۰۰ دلاری قانون کاهش تورم 
ایالات متحده برای خرید یک خودروی الکتریکی جدید است که سال گذشته تصویب شد.
آژانس بین المللی انرژی اعلام کرده است که فروش خودروهای برقی باید بیشتر شود 
و در حد 7۰ درصد از بازار تا ســال ۲۰۳۰ باشــد تا به هدف توافق پاریس برای محدود 

کردن گرمایش پایبند باشد.
سازندگان خودروهای برقی از جمله جنرال موتورز، فورد و استلانتیس در هفته های اخیر 
برنامه های تســریع تولید را به دلیل افزایش هزینه های نیروی کار و نشــانه هایی مبنی 
بر اینکه نرخ های بهره بالاتر رشد را در ایالات متحده کند می کند، به تعویق انداخته یا 
کنار گذاشته اند. با این حال، کاهش هزینه های باتری های برقی در بلندمدت، برخی از 

محققان را خوش بین کرده است.
کارشناســان صنعت اعلام کردند که نرخ اســتفاده از خودروهای الکتریکی در آینده به 
شدت به قیمت خودروهای برقی و در دسترس بودن ایستگاه های شارژ بستگی دارد 
و چین از هر دو جنبه برتری دارد.نتایج نشــان داد که ارزان ترین خودروی الکتریکی 
در چیــن ۸ درصــد ارزان تــر از ارزان ترین خودروی معادل بنزینــی بود. این به لطف 
یارانه های عظیم دولتی و در دسترس بودن آسان خاک های کمیاب است که در تولید 
خودروهای برقی بسیار مهم هستند. خودروهای برقی حدود یک چهارم بازار چین را 
در اختیار دارند و انتظار می رود که این کشور پیشتاز رشد جهانی باشد.میانگین قیمت 
یک خودروی برقی در ایالات متحده، بیش از ۵۳ هزار دلار است که حدود ۵۰۰۰ دلار 
بیشتر از یک خودروی بنزینی است. ایالات متحده همچنین در تعداد کل ایستگاه های 
شارژ عمومی از چین بسیار عقب است. طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی، انتظار 
می رود تا ســال ۲۰۳۰، خودروهای برقی تا ۵۰ درصد از ثبت نام خودروهای جدید در 

ایالات متحده افزایش یابد.

حرکت  پرشتاب خودرهای الکتریکی در جهان محبوبه محمدآبادی
روزنامه نگار

گزارشی از افزایش خودرو برقی و کاهش نفت

فاطمه صنوبری
روزنامه نگار

نگاه به حوزه مســکن به عنوان پیشــران نظام اقتصادی باید 
نگاهی توامان از رونق و گردش ســرمایه و به تبع آن، غنای 
ثروت در اقتصاد ملی باشد؛ در غیر این صورت هر برنامه ای که 
در حوزه اقتصاد مسکن اجرا شود محصول و نتیجه آن یک طرفه 
خواهد بود.در حال حاضر آنچه به عنوان سیاســت های خرد و 
غیرعملیاتی پیاده ســازی می شود باعث رکود عمیق در حوزه 
ملک و مسکن شده است. نگاه این است که با کاهش نسبی 
قیمت ها و آرامش در بازار، مردم بیشتر به خرید و فروش متمایل 
می شوند، اما در حقیقت معامله مفیدی در بازار صورت نمی گیرد.

دولت با دست خود این غنا را از لحاظ گردش سرمایه در حوزه 
اقتصاد مســکن قفل کرده اســت و آماری بر اساس ۱۰۰۰ تا 
۱۵۰۰ معامله در تهران منطقی نیست و به ضرر اقتصاد تمام 

می شــود.دولت اکنون تصور می کند قیمت ها را کنترل کرده 
است، در صورتی که این نوع کنترل قیمت هیچ کمکی به بازار 
نمی کند. این فنری است که دارد فشرده می شود و با بهانه ای 
که در آینده ممکن است از برنامه دولت نیز خارج باشد، نه تنها 
دچار افزایش قیمت می شــود بلکه تعداد معاملات را نیز به 
صورت هیجانی بالا می برد.در نتیجه سیاست گذار باید تعادلی 
را از میزان گردش و رونق در حوزه مسکن طراحی کند و اجازه 
دهد سرمایه ها بچرخند.با وضعیت فعلی که دولت شدیداً در حال 
کنترل حوزه مسکن است تا اتفاقی هیجانی در آن صورت نگیرد 
)با وجود آنکه بازارهای موازی نیز کنترل می شوند( طبیعتاً اگر 
با همین نبض تا پایان سال پیش رود اتفاق خاصی نمی افتد. 
مگر اینکه اتفاق ویژه ای بیفتد که از طرح و برنامه دولت خارج 

باشــد؛ با توجه به اینکه در ســال جاری دو انتخابات نیز وجود 
دارد.البته دولت مایل نیســت که فضا را ملتهب نشــان دهد و 
ترجیح می دهد مردم خرید عید خود را در فضایی بدون التهاب 
انجام دهند، در نتیجه به احتمال زیاد فضای بازار تا پایان سال 
در همین شــرایط باقی خواهد ماند، اما با ورود به ســال جدید 
ممکن است نقل و انتقالاتی جهت تبدیل به احسن از سوی 
مصرف کنندگان وجود داشته باشد که رونقی نسبی محسوب 
می شود.در مطالعه ای که ۲6 سال افزایش قیمت مسکن را در 
دوره های 6 ساله مورد بررسی قرار دادم، به این نتیجه رسیدم 
که قیمت مسکن در این برهه زمانی ۲۲۰ درصد گران شده، 
اما حداکثر کاهش قیمت ۲6 درصد است. پس ما نباید به امید 

کاهش قیمت ها در بازار مسکن باشیم.

 دولت بازیگر اصلی
 بازار مسکن

منصور غیبی
 کارشناس مسکن

یادداشت

مجید انتظاری
روزنامه نگار

نقش کمرنگ 
 بانک  ها 
در خرید و 
فروش مسکن

 گزارشی از پیش بینی بازار مسکن
 تا پایان سال؛

عضو هیات رئیســه اتحادیه مشاوران املاک ضمن 
پیش بینــی بازار مســکن در ماه های آینده گفت: در 
سال های اخیر برخی واحدهای مسکونی ظاهراً برای 
فروش با چندین برابر نرخ متعارف آگهی می شــد. با 
بررسی موضوع متوجه شدیم واحدهای مدنظر متعلق 
به بانک ها است که صرفاً برای آلارم افزایش قیمت 
بود، نه برای فروختن. البته در دو سال اخیر که دولت 
بانک ها را از بنگاه داری منع کرده تا حدودی دســت 
بانک هــا از خرید و فروش ملک کوتاه شــد.مهدی 
کرباســیان اظهار کرد: بررســی روند بازار مسکن در 
چهار دهه اخیر نشان می دهد که تحرکات بازارهای 
طلا و ارز بر بازار مســکن تأثیر زیادی دارد. اگر فردا 
قیمت دلار کاهش یابد قیمت مسکن نیز متعاقباً پایین 
می آید. اگر هم بیان شود که دلار روند رو به بالایی را 
طی می کند، فعالان بازار ملک به این نتیجه می رسند 
که قرار است بازار راه بیفتد و این اصلًا خوب نیست.

وی افــزود: عامــل دیگر به عدم تعادل بین عرضه و 
تقاضا بر می گردد. یکی از دلایل نوســان شدید بازار 
مســکن از ســال ۱۳۹7 به بعد کمبود ساخت و ساز 

است که من اعتقاد به ترک فعل دولت قبل دارم.
عضو هیات رئیسه اتحادیه مشاوران املاک، احتکار 
مسکن را از دیگر عوامل به هم خوردن تناسب عرضه 
و تقاضا دانســت و گفت: در حال حاضر تعداد قابل 
توجهی واحد مســکونی توسط بانک ها احتکار شده 
اســت. بانک ها اقدام به بنگاه داری می کنند که این 

مساله اثرات مخربی بر اقتصاد مسکن دارد.
اگر بانک ها آپارتمان های خود را عرضه کنند  ��

بازار مسکن راه می افتد
وی توضیح داد: در حال حاضر در شهر تهران چندین 
هــزار آپارتمان در اختیار بانک ها اســت که اگر این 
واحدهــا را عرضــه کنند بازار مســکن راه می افتد. 
این قیمت های نجومی و کذایی مســکن که بعضاً 
در ســایت ها مشاهده می شــود مربوط به واحدهای 
متعلق به بانک ها است. اگر متعلق به شخص حقیقی 
و فروشنده واقعی باشد بالاخره آن فرد مجبور است با 

نرخ عرف منطقه واحد خود را بفروشد. اما می بینیم که 
آگهی برخی واحدهای مسکونی چندین برابر قیمت 
منطقه مدام تکرار می شود. وقتی قضیه را پرس وجو 
می کنیم متوجه می شویم واحد مدنظر متعلق به یکی 
از بانک ها است که آن را برای نفروختن آگهی کرده 
و صرفاً قصد قیمت سازی دارد. البته در دو سال اخیر 
که دولت بانک ها را از بنگاه داری منع کرده تا حدودی 
دست بانک ها از بخش مسکن، ساخت و ساز و بخر 

و بفروشی کوتاه شد است.
در ســایت های فروش مسکن قیمت سازی  ��

می شود
کرباسیان، قیمت ســازی در سایت ها و پلتفرم های 
فــروش ملــک را از دیگر عوامــل افزایش قیمت 
مســکن دانســت و گفت: زمانی در سراســر کشور 
مشــاوران املاک مبنای تعیین قیمت بودند. کسی 
که می خواســت خانه ای بخرد یا بفروشــد از مشاور 
امــلاک محله قیمت می گرفــت. اما در حال حاضر 
به این صورت اســت که فروشــنده به ســایت نگاه 
می کند که عمدتاً قیمت ســازی شــده است. بعد از 
روی قیمت سازی سایت ها نرخ درمی آورد و مقداری 

هم خودش اضافه می کند.
 وی اظهار کرد: الان شــرایط به گونه ای اســت که 
فروشــنده به بنگاه قیمت می دهد و از بنگاه قیمت 
نمی خواهد. وقتی مشــاور امــلاک، قیمت اعلامی 
فروشــنده را بــه خریدار می گوید می شــود مقصر 
تلاطمات بازار مســکن. بعد به ذهنشان می رسد که 

کمیسیون مشاوران املاک را کم کنند.
نائب رئیس کمیســیون تخصصی مشاوران املاک 
اتاق اصناف ایران یادآور شــد: ممکن اســت گفته 
شــود که آگهی های درج شــده در سایت ها توسط 
مشاوران املاک ارائه می شود. راه حل این است که 
اتحادیــه امــلاک در این فرآیند مداخله کند. مثلًا در 
فلان اپلیکیشــن به اتحادیه دسترســی داده شود تا 
قیمت گذاری مسکن را متناسب با موقعیت، امکانات 
و دیگــر مولفه هــا انجام دهد. در واقع اتحادیه نرخ را 

تعیین کند و به متعاملین یا مشــاوران املاک اجازه 
دهد با همان نرخ بر روی فایل مورد نظر کار کنند.

عرضه ۱۰ هزار آپارتمان در پردیس ��
کرباســیان خاطرنشــان کرد: در ماه های اخیر وقتی 
۱۰ هزار واحد مسکن مهر در شهر جدید پردیس به 
متقاضیان تحویل داده شد قیمت مسکن در پردیس 
و تهران کاهش پیدا کرد. آپارتمان ۳ میلیارد تومانی 
در پردیس به ۲ میلیارد تومان رسید.وی با بیان اینکه 
ریزش قیمت مســکن در تهران از پردیس آغاز شده 
اســت بیان کرد: پردیس حاشــیه امن تهران است. 
بسیاری از افراد وقتی دیدند نمی توانند در تهران خانه 
بخرند در پردیس اقدام به خرید کردند. در سال های 
اخیــر واحدهایی در پردیس آماده شــده بود ولی به 
دلیل آنکه زیرساخت نداشت تحویل نمی شد. بنابراین 
کمبود عرضه در رشــد قیمت مسکن اثرگذار است.
خزانه دار اتحادیه مشاوران املاک گفت: مؤلفه سوم 
اثرگذار بر قیمت خانه، هزینه های ساخت است. بازار 
مســکن هم اکنون در رکود به ســر می برد و خرید و 
فروش صورت نمی گیرد. در این شرایط ممکن است 
یک نفر به خاطر احتیاجش به پول، آپارتمان خود را زیر 
قیمت بفروشد. این نوع تخفیفات به اعتقاد من اسمش 
ارزانی مسکن نیست. اگر می خواهیم بازار مسکن در 
وضعیت کلی به ثبات برســد یا قیمت خانه کاهش 
پیــدا کند باید علاوه بر بازارهای موازی، هزینه های 
ساخت مسکن را کنترل کنیم. وقتی دستمزد کارگر، 
نرخ نهاده های ســاختمانی، قیمت زمین و عوارض 
افزایش می یابد نمی توان انتظار کاهش قیمت مسکن 
را داشت.کرباســیان تصریح کرد: پیشــنهاد من این 
اســت که دولت زمین را به قیمت مناســب در اختیار 
ســازندگان و فعالان بازار مســکن از جمله مشاوران 
املاک بگذارد. اتحادیه املاک می تواند در این زمینه 
ورود کند. این واگذاری زمین می تواند در حومه شهرها 
باشــد. زمین را در اختیار اتحادیه املاک قرار دهند و 
اتحادیه نیز با استفاده از توان مشاوران املاک که در 
واقع کارشناســان بازار مسکن هستند، اقدام به تولید 

مسکن کند و در اختیار متقاضیان طرح های دولت که 
طبق اســتعلام فاقد خانه هستند قرار دهد. دولت نیز 
بر این فرآیند نظارت کند تا رانت یا سوءاســتفاده ای 

ایجاد نشود.
هم اکنون در بعضی دفاتر املاک حتی یک نفر  ��

هم برای خرید ورود نمی کند
وی درباره وضعیت کنونی بازار مســکن گفت: بازار 
ملــک در رکود اســت و به جــرأت می توان گفت در 
بعضــی دفاتر املاک حتــی یک نفر هم برای خرید 
ورود نمی کند. درآمد مشــاوران املاک شاید از یک 
کارمند هم کمتر شده است. دفاتر املاک با هزینه های 
متعددی شامل اجاره، آب، برق، مالیات، بیمه و دیگر 
هزینه های جاری مواجهند اما درآمد نیســت. دخالت 
ســایت های اینترنتی و اپلیکیشن ها در بازار مسکن 
کــه بعضــاً به موضوع انعقاد قرارداد ورود کرده اند نیز 
به درآمد مشــاوران املاک و چرخه اقتصاد مســکن 
ضربه زده است.عضو هیات رئیسه اتحادیه مشاوران 
املاک تاکید کرد: املاکی ها در واقع بزرگترین فعالان 
بازار مسکن هستند که نباید حذف شوند. اینکه انعقاد 
قرارداد اجاره را به موجران و مســتاجران بســپارند یا 
اجازه پیش فروش را از مشــاوران املاک بگیرند به 
بازار مسکن ضربه می زند. از آنجا که بخش مسکن، 
بخشــی پیشران محسوب می شــود اقتصاد کلان 

صدمه می بیند.
پیش بینی بازار مسکن ��

کرباسیان درباره پیش بینی بازار مسکن گفت: خوش 
بین هستم کهان شاءالله بازار راه بیفتد. اگر بازارهای 
موازی کنترل شــود، زمین به میزان کافی در اختیار 
بخــش خصوصی قــرار گیرد و بانک ها از دخالت در 
بازار مسکن دست بردارند می توان به افزایش عرضه 
امیــدوار بود. زمانی که عرضه زیاد شــود قیمت نیز 
فروکــش می کند و متقاضیــان مصرفی می توانند 
خانه دار شــوند. در آن صورت رونق غیرتورمی بازار 
مسکن محقق خواهد شد که امیدواریم تا پایان امسال 

و اوایل سال آینده این اتفاق رخ دهد.

5 هـفـتـهنــامـه



گفتوگو

گفتگو

اگرچه شاخص کل بازار سرمایه در روز سه شنبه ۲۱ آذرماه ۱۴۰۲ روند 
کاهشــی را در پیش گرفت. اما شــاخص کل هم وزن بازدهی مثبتی 
را ثبــت کــرد و در پایان معاملات، حدود ۴۰ درصد نمادها در محدوده 

مثبت قرار گرفتند.
روز گذشته، شاخص کل با بازدهی منفی ۰/۰6 درصد و یکهزار و ۲۹۰ 
واحد کاهش توانست به عدد ۲ میلیون و ۱6۱ هزار و ۲۰۰ واحد برسد 
و در مقابل، شاخص کل هم وزن بازدهی مثبت ۰/۲7 درصد داشت و 
با ۲ هزار واحد افزایش توانست به عدد 7۵۲ هزار و ۱۰۰ واحد برسد..

در جریان معاملات روز سه شنبه ۲۱ آذرماه، مجموع ارزش معاملات 
خُرد بازار حدود ۵ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان بود.»شیران«، »ثشاهد«، 
»ثبهســاز« و »خگســتر« نمادهای پُرتراکنــش بودند و »اخابر«، 
»شــیران«، »واتی« و »البرز« نمادهایی بودند که بیشــترین تأثیر 
مثبت و نمادهای »حکشتی«، »شپنا«، »فارس« و »کچاد« بیشترین 
تأثیر منفی را بر شــاخص گذاشتند.نیلوفر سادات اقوامی، کارشناس 
بازار سرمایه در گفتگو با »نقش اقتصاد«، در رابطه با روند بورس در 
روزهای گذشته گفت: شاخص کل بورس در اوایل هفته جاری پس از 
عبور از ناحیه ۲ میلیون و ۱۵۰ هزار واحدی به سمت بالا، به استراحت 
با شــیب ملایم و تثبیت این ناحیه پرداخت که یکی از عوامل آن را 
می توان شناســایی ســود سهامداران خُرد پس از دو هفته صعودی با 
توجه به قدرت نقدشوندگی بالای بازار سرمایه دانست که این فرآیند 
در روندهای صعودی عادی اســت و دلیل دیگر را هم می توان کم 
شــدن تأثیر خبر تجدید ارزیابی دارایی ها عنوان کرد. زیرا همان طور 
که مشــخص اســت باتوجه به ارزندگی ایجاد شده، بازار سرمایه به 

سرعت به خبرهای مثبت واکنش نشان می دهد تا بتواند جاماندگی 
خود را از رشد، نسبت به بازارهای موازی جبران کند.این کارشناس 
بازار ســرمایه تأکید کرد: اخیراً خبر تجدید ارزیابی شــرکت ها منجر 
به رشــد خوب بازار ســرمایه شد ولی به دلیل نبود شفافیت چگونگی 
اجرا و این که چه ســازوکاری خواهد داشــت از شدت تأثیر مثبت این 
خبر کاســته شــد. البته صحبت های مثبتی درمورد این خبر وجود 
دارد. از جمله این که عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در شورای 
عالــی بــورس مطرح کرد که کاهش دوره تجدید ارزیابی دارایی ها از 
پنج ســال به ســه سال برای معافیت مالیاتی در لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
مطرح شــده اســت و یا طبق گفته عضو شورای عالی بورس، تجدید 
ارزیابی دارایی ها مشمول مالیات نمی شوند. اما همچنان خبر شفافی 
در ایــن مــورد وجود ندارد.اقوامی تصریح کرد: اخبار تأثیر گذار مثبت 

برای حفظ حرکت رالی صعودی شــاخص حائز اهمیت اســت و در 
این محدوده زمانی، گزارش های ۹ ماهه شــرکت ها، تجدید ارزیابی 
بنگاه های اقتصادی و بررسی لایحه بودجه از اهمیت خاصی برخوردار 
هستند. البته درمورد لایحه بودجه باید دید که پس از تصویب آن، چه 
سازوکاری اخذ می شود. هرچند که معاون اقتصادی سازمان برنامه و 
بودجه کشور، لایحه ۱۴۰۳ را این طور بررسی می کند که با توجه به 
سیاست های اتخاذ شده احتمال خروج پول از دیگر بازارهای موازی 
و ورود پول به بازار ســرمایه وجود دارد. همچنین، تعهدی از ســمت 
صندوق توسعه ملی وجود دارد که تا پایان سال ۱۴۰۲، مبلغ ۲ هزار 
میلیــارد تومان پول به بازار ســرمایه انتقــال یابد که این موضوع بر 
حفظ رشد بورس مؤثر است.این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان 
کرد: درحال حاضر، شــاهدیم که شــاخص کل افت چندانی نکرده و 
محــدوده بــالای ۲ میلیون و ۱۵۰ هزار واحدی را حفظ کرده اســت 
و همچنیــن، خــروج پول از صندوق هــای درآمد ثابت ادامه دارد که 
این موضوع، یکی از متغیرهای مثبت اســت و علاوه بر این، کاهش 
جزئی نرخ بهره بین بانکی که برای بازار مطلوب است )به دلیل این 
که کاهش نرخ بهره بین بانکی جذابیت ورود پول به بازار ســرمایه 
را بالا می برد(، در نتیجه، بازار سرمایه به دلیل عقب ماندگی از رشد 
خود نســبت به بازارهای موازی در کنار ارزندگی ایجاد شده محکوم 
به رشد است و با وجود محرک های مثبت و قوی، در کنار ورود پول 
و ســرمایه گذاران جدید می توانیم به این رشــد ســرعت ببخشیم تا 
جاماندگی خود را جبران کند و به ســمت محدوده های ۲ میلیون و 

۵۰۰ هزار واحد تا ۳ میلیون و ۱۰۰ هزار واحد پیش برود.

شفافیت حلقه مفقوده تجدید ارزیابی دارایی ها
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سال هفتم
شماره 339

معاون ســابق وزیر صنعت، معدن و تجارت معتقد اســت؛ در کشور ما 
برای گرفتن تصمیمات ســخت و مهم و بازتاب اجتماعی آن همه 
دولت ها روشــی پوپولیســتی به کار می برند و بعضاً با مردم صادقانه 
برخورد نمی کنند که این امر منجر به از دســت دادن حمایت مردم 
در جراحی های اقتصادی می شــود و نمی توانند تصمیمات قاطعی را 

برای اقتصاد کشور اجرایی کنند.
دکتر مهدی کرباسیان معاون سابق وزیر صنعت، معدن و تجارت و 
رئیس هیئت عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران ایمیدرو و کارشــناس اقتصادی در مورد تأثیر تورم در اقتصاد 
کشور  به »نقش اقتصاد« گفت: در واقع تورم و نرخ آن در کشور طی 
دهه های گذشته، در حد گسترده ای افزایش داشته است، در برخی از 
سال ها بین ۱۰ تا ۲۰ درصد و از سال 7۴ تا 7۵ نزدیک به ۵۰ درصد 
بوده اســت، همچنین از آغاز دولت دهم تا به امروز افزایش تورم در 
حد گسترده ای شاهد هستیم، اما در دولت یازدهم طی ۱ الی ۲ سال 

کاهش نرخ تورم را داشتیم.
وی در ادامــه بــا تاکید بر اینکه نقدینگی نقــش مهمی در افزایش 
تورم دارد، افزود: در واقع افزایش نقدینگی، کاهش ارزش پول ملی، 
چــاپ پول، بدهی دولت و شــرکت های دولتــی به بانک مرکزی و 
همچنیــن بدهی هــای کلان دولتی به بانک هــا افزایش تورم را در 

کشور رقم می زند.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه تحریم های موجود منجر به 
محدودیت هایی در کشور شده است، یادآور شد: برخی از کشورهای 
دنیا از جمله یونان دچار بحران اقتصادی شدند، اما با کمک اتحادیه 
اروپا و اقدامات سختگیرانه دولت یونان اقتصاد کشور خود را به شرایط 
مساعدی مبدل کردند که این شرایط بعضاً در کشورهای آمریکای 

جنوبی هم مشاهده شده است.
وی اظهار داشت: در کشور ما برای گرفتن تصمیمات سخت، مهم و 
بازتاب اجتماعی آن همه دولت ها روشی پوپولیستی به کار می برند و 
بعضاً با مردم صادقانه برخورد نمی کنند که این امر منجر به از دست 
دادن حمایت مردم در جراحی های اقتصادی می شــود و نمی توانند 

تصمیمات قاطعی را برای اقتصاد کشور اجرایی کنند.
معاون ســابق وزیر صنعت، معدن با تاکید بر اینکه تورمِ بیش از ۱۰ 
درصد پذیرفتنی نیست و فقر را برای مردم رقم می زند، ادامه داد: باید 
بپذیریم که در اثر تحریم، فشار اقتصادی جدی به کشور وارد شده و 
در حال حاضر روزهای بسیار سختی را طی می کنیم، تصمیم گیری 
مسئولین سیاسی به دلیل عدم تعامل بین المللی و اصرار به بعضی از 
اهداف که رفاه و توســعه در آن نادیده گرفته می شــود، منجر به ادامه 

و افزایش تورم خواهد شد.
وی یادآور شد: در واقع تورم بیش از ۱۰ درصد منجر به فقر، کاهش 
ارزش پول ملی، افت GDP و تولید ناخالص می شود، متاسفانه طی 
۱۰ سال گذشته سرمایه گذاری نزدیک به صفر رسیده و بازتاب منفی 
اجتماعی، فرهنگی، خدماتی، بهداشــت و درمان را برای نسل آینده 

کشور به همراه دارد.
این کارشــناس اقتصادی ادامــه داد: اقتصاددانان معتقدند؛ اگر نرخ 
دستمزد و حقوق کارمندان به ویژه کارگران را با نرخ تورم همخوان 
و همسان کنیم، کماکان نقدینگی در بازار زیاد می شود و تورم ادامه 
پیدا می کند، چرا که افزایش نقدینگی برای قشر متوسط رو به پایین 

جامعه مشکلات مضاعفی را ایجاد می کند.
رئیس سابق هیئت عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنــی ایــران ایمیدرو تاکید کرد: در واقع اگــر رفاه و ارائه خدمات 
برای مردم به خصوص قشر کارگر فراهم نباشد نارضایتی اجتماعی، 
سیاسی و همچنین فقر را در جامعه دامن می زند که برای حکمرانی 
کشــور مناســب نیست.وی تصریح کرد: بدیهی است که طی دوران 
جنــگ تحمیلــی دولت با در نظر گرفتن کوپــن برای مردم حداقل 
رفاه و معاش را تأمین می کرد، بی تردید مردم در همان ســالها نیز 
فقیرتر می شــدند چرا که تفاوت بســیاری در هزینه ها و درآمد وجود 
داشــت، اما حداقل های معاش مردم تأمین می شــد.این کارشناس 
اقتصادی به افزایش حقوق ۲۰ درصدی بازنشســتگان اشــاره کرد و 
گفت: بدیهی است که شورای عالی کار نیز نمی تواند افزایش حقوق 
بیش از ۲۸ درصد برای بازنشســتگان در این خصوص اتخاذ کند و 
حقوق دریافتی بازنشســتگان با نرخ تورم ۴۵ تا ۵۰ درصد همخوانی 
ندارد، متاسفانه کارگر، کارمند و یا یک بازنشسته ما به التفاوت آن را 
در زندگــی نمی توانــد تأمین کند و دولت جایگزینی برای آن در نظر 
نگرفته است.دکتر کرباسیان در پایان خاطرنشان کرد: متاسفانه تعداد 
افراد تحت پوشش بهزیستی از دهک های جامعه بیشتر شده است، تا 
دهه ۸۰ ما در کشور سه دهک در جامعه داشتیم، اما در حال حاضر 6 
دهک متوسط رو به پایین و فقیر در کشور داریم که دولت و مجلس 
باید تدبیری در این خصوص بیندیشــند، بدیهی اســت که مسئولان 
و متولیان باید از کشــورهایی که تورم ۱۰۰ درصد خود را به زیر ۱۰ 
درصد رساندند، الگوبرداری کنند و نسبت به تعاملات بین المللی دید 

مثبتی داشته باشند و آن را بپذیرند.

دکتر کرباسیان در گفتگو با »تدبیر تازه «  مطرح کرد:
  از دست رفتن حمایت مردم 

در جراحی های اقتصادی

یکی از نکات 
نگران کننده در 
فاز اصلاحی، 
کاهش ارزش 
معاملات 
بازار بود که 
خوشبختانه، 
این مسئله 
هم مدیریت 
شد و روز شنبه 
1۸ آذرماه، 
عدد ۵ هزار و 
۶00 میلیارد و 
روز یکشنبه 
19 آذرماه، 
حدود ۶ هزار و 
۵00 میلیارد را 
داشتیم و این 
نشان می دهد 
که تعادل روی 
چارت بازار 
سرمایه وجود 
دارد و امیدوار 
هستیم در 
هفته جاری، 
بازار کماکان 
یک رفتار 
منطقی را از 
خود نشان 
دهد.

در گفتگوی »تدبیر تازه « با یک کارشناس  چرایی نوسانات بازار سرمایه بررسی شد
فاطیماه میرزایی دخت

روزنامه نگار

ایران به عنوان کشــور در حال توسعه نیازمند یک سیاست پولی 
مستقل است و در نهایت نمی تواند اعمال سیاست پولی ارزی کند 
بدون اینکه حســاب سرمایه اش بسته باشد.سال ۵۳ که بهترین 
عدد درآمد سرانه ماست، یکی از دعواهای خیلی جدی بین بانک 
مرکزی و وزارت مالیه آن زمان این بود که نباید اجازه دهند که 
حساب سرمایه باز باشد، این در حقیقت به ما می گوید که مهم تر 
از نرخ ارز این است؛ ساختار نرخ ارز ما باید چه شکلی باشد؟ چگونه 
نرخ ارز را کنترل کنیم؟بستن حساب سرمایه در شرایط تحریمی 
کار بســیار ســختی است و حتی سال گذشته بین سیاستگذاران 
ســؤال این بود؛ روس ها بعد از آغاز جنگ روســیه و اوکراین و 
تحریم های غرب چه می کنند؟حال ســؤال این اســت؛ آیا این 
حرفی که ما می زنیم نافی به رسمیت شناختن رویکرد فعلی نرخ 

ارز در بازار دارایی ها است؟ نافی این است که باید منطق قیمتی 
را کنار بگذاریم؟ ســؤال بعدی نیز این اســت؛ چه چیزی نرخ ارز را 
تعیین می کند و موجب شــوک های ناگهانی می شــود؟ در ایران 
درباره اثر تقاضای خروج سرمایه بر شوک ها صحبت می شود، این 
را رد نمی کنــم امــا آن چیزی که راهبر اصلی در جهش های نرخ 
ارز است و اختیار و کنترل را از بانک مرکزی نمی گیرد؛ تقاضای 
تجاری است. تمام وقایعی که منجر به جهش ارزی شده است، 
روی وقایع تضمینی بوده اســت، چرا که تقاضای تجاری اگر تا 
یک زمان خاصی تســویه نشــود به بحران برمی خورد.در نهایت 
اینکــه بازار ارز بــدون بانک مرکزی معنی ندارد و مهم تر از نرخ 
ارز، ســاختار بازار اســت و در شرایط تحریمی که نمی توانیم یک 
ســاختار رسمی داشته باشیم، چطور می توانیم حساب سرمایه را 

ببندیــم؟ و چطور می خواهیم سیاســتگذار را قانع کنیم؟6 دلیل 
وجود دارد که امســال نگرانی های ارزی ســال گذشته را نداریم، 
که آن دلایل »خروج سقف صادرات«، »کنترل ترازنامه و کاهش 
شــدید تورم کالایی«، »افزایش نرخ بهره آزاد«، »افزایش نرخ 
بهره سپرده«، »موضوع ۸۵%-%۱۲۵ تخصیص در حوزه ارزی 
تولیدی ها و شــرکت های بازرگانی در حوزه واردات بر بازار آزاد 
بســیار مؤثر اســت و یک سیاست مابین کنترل مقداری و کنترل 
قیمتی، اســت« و »فراوا کنش بیشــتر از روند بلندمدت در سال 
گذشته در مورد نرخ ارز که به ثبات امسال کمک کرد« است. اگر 
اتفاق خاصی در سمت عرضه رخ ندهد، نسبت به مسائل تقنینی 
امسال می توانیم بگوییم که نگرانی هایمان کمتر است اما تورم 

انتظاری به آن شکل کاهش نیافته است.

پشت پرده شوک های 
ناگهانی  تعیین نرخ ارز

 مجید شاکری
اقتصاددان و استاد 

دانشگاه

یادداشت

فاطیماه میرزایی دخت
روزنامه نگار

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

 حرکت بورس
  بر مدار 
منطقی

یک تحلیلگر بازار سرمایه در 
گفتگو با »تدبیر تازه « به چگونگی 
رفتار بورس پرداخت

این هفته بازار سرمایه در حالی آغاز به کار کرد که 
در پایــان معاملات دو روز ابتدایی هفته با ریزش 
همراه بود. این در حالی است که هفته گذشته روند 
خوبی از خود نشــان داد و در پایان هفته توانست 
ســبزپوش به کار خود پایان دهد. روز شــنبه ۱۸ 
آذرماه ۱۴۰۲، نماگرهای بازار ســرمایه کاهشی 
بودند و در پایان معاملات حدود یک سوم نمادها 
توانستند در محدوده مثبت قرار بگیرند و بیشترین 
ورود پول افراد حقیقی نیز، متعلق به گروه فلزات 
اساســی بود. شــاخص کل در هجدهمین روز از 
سومین ماه پاییز بازدهی منفی ۰/۴6 درصد داشت 
و با ۱۰ هزار واحد کاهش توانست به عدد ۲ میلیون 
و ۱6۱ هزار واحد دســت پیدا کند و شــاخص هم 
وزن بــا بازدهــی منفی ۰/۳۵ درصد و با ۲ هزار و 
6۰۰ واحد کاهش به عدد 7۴۴ هزار و 6۰۰ رسید.
6 هــزار و 6۰۰ میلیــارد تومــان مجموع ارزش 
معامــلات خُــرد بود و برآیند خرید و فروش افراد 
حقیقــی تقریباً ۲۲۵ میلیــارد تومان خروج پول 
از ســهام و صندوق های ســهامی را نشان داد و 
در این میان، »خگســتر«، »فولاد«، »ثشاهد« 
و »شســتا« نمادهای پُرتراکنش بازار روز شــنبه 
بودند و »جم«، »ذوب«، »خبهمن« و »تاپیکو« 
بیشــترین تأثیــر مثبت و »فولاد«، »شســتا«، 
»حکشــتی« و »خودرو« بیشترین تأثیر منفی را 

بر شاخص داشتند.
در پایان معاملات روز یکشنبه ۱۹ آذرماه، ارزش 
معاملات کل بازار ســهام توانســت به ۸ هزار و 

۹۴۴ میلیارد تومان برســد و شــاخص کل نیز، 
رفتار متعادلی از خود نشــان داد؛ به طوری که در 
مقایســه با روز گذشــته ۱۱۴ واحد بالاتر ایستاد و 
روی سطح ۲ میلیون و ۱6۱ هزار و 77 واحد آرام 
گرفت و شــاخص کل هم وزن هم، با رشــد یک 
هــزار و 7۸7 واحــدی روی عدد 7۴6 هزار و ۴۴6 

واحد قرار گرفت.
حســین مرید سادات، کارشناس و تحلیلگر بازار 
ســرمایه در رابطه با روند بازار ســرمایه در دو روز 
گذشــته بیان کرد: بازار ســرمایه اصلاح زمانی 
و قیمتــی خوبــی را انجــام داد و درواقع، بدنبال 
محــرک بــود و در جریان این بازار، بســیاری از 
کارشــناس ها به دنبــال در رفتن فنر دلار بودند 
ولی خوشــبختانه، این بار با نرخ دلار جلو نرفتیم 
و خبر تجدید ارزیابی دارایی ها و برگزاری جلســه 
هفته گذشته مزید بر علت شدند و روند صعودی 

را برای بورس رقم زدند.
این تحلیلگر بازار ســرمایه گفت: هفته گذشــته، 
شاخص کل محدوده ۲ میلیون و ۱۵۰ هزار واحد 
را شکســت و معمولًا بازار تکنیکی برخورد کرده 
و فنــی عمل می کنــد و در حقیقت، به دنبال هر 
شکســتی یک برگشتی وجود دارد و روزهای سه 
شــنبه و چهارشنبه هفته گذشته دیدیم بازار پس 
از شکســت این دو محدوده مقاومتی به گونه ای 
پیش رفت که فروشــنده وارد بازار شــد و الان، 
شــرایط به نحوی است که حق مسلمّ بازار است 

چراکه به چنین رفتارهایی نیاز دارد.

مرید ســادات تصریح کرد: نکته حائز اهمیت این 
اســت که روند معاملاتی روز گذشته یکشنبه ۱۹ 
آذرماه، رسیدن به محدوده ۲ میلیون و ۱۵۰ هزار 
واحد بود. چون روز شنبه ۱۸ آذرماه، شاخص کل 
۱۰ هزار واحد اصلاح کرد و محدوده ۲ میلیون و 
۱6۰ هزار واحد را نشان داد. در حقیقت، برای روز 
گذشته یکشنبه ۱۹ آذرماه، ابتدا یک بازار پُرعرضه 
را پیش بینی کردیم و خوشبختانه این اتفاق افتاد 
و نشــان داد بازار می خواهد نفســی تازه کند تا 
جامانده ها وارد بازار شوند و به طور مجدد، در مدار 
صعود قرار بگیرد و خدا را شُکر، این اتفاق افتاد.

او ادامــه داد: یکی از نــکات نگران کننده در فاز 
اصلاحــی، کاهــش ارزش معاملات بازار بود که 
خوشــبختانه، این مســئله هم مدیریت شد و روز 
شنبه ۱۸ آذرماه، عدد ۵ هزار و 6۰۰ میلیارد و روز 
یکشــنبه ۱۹ آذرماه، حدود 6 هزار و ۵۰۰ میلیارد 
را داشــتیم و این نشــان می دهد که تعادل روی 
چارت بازار ســرمایه وجود دارد و امیدوار هستیم 
در هفتــه جاری، بازار کماکان یک رفتار منطقی 

را از خود نشان دهد.
مرید ســادات با اشاره به رفتار سهامداران حقیقی 
تأکید کرد: در جریان بازار ســرمایه در این مدت 
کاملًا حق با مردم است چراکه متأسفانه، با بازاری 
روبرو هســتیم که متولیان آن هیچ وقت به فکر 
مردم نبوده اند و به همین دلیل، سهامداران حقیقی 
هر نقطه ای که فروشــنده باشــند حق دارند حتی 
اگر به عقیده بنده، فروش آن ها تکنیکی نباشــد. 

چــون واقعاً نمی توانیــم خودمان را جای مردمی 
بگذاریم که ســهامدار این بازار هســتند در حالی 
که متأســفانه، در حق آن ها اجحاف شــده است 
و رفتارشــان کاملًا منطقی اســت. از اینرو، بنده 
بارها به دوســتان توصیه کردم هر کســی در هر 
نقطه ای از بازار که فکر می کند باید سهم خود را 
بفروشد این کار را انجام دهد و دلیلش این است 
که اگر آن ها فروشنده نباشند شاید مثل اتفاق ۱7 
اردیبهشــت سهم و بازار سر آن ها خالی شود. اما 
در این میان، توصیه اکید بنده، رعایت حدّ ســود 
یا حدّ ضرر اســت؛ به طوری که ما به بازار برای 
ادامــه روند صعودی فرصت می دهیم و از طرفی 
هم، حدّ ســود یا حدّ ضرر خود را از قبل مشــخص 

می کنیم تا دچار زیان نشویم.
این تحلیلگر بازار ســرمایه خاطرنشــان کرد: در 
این هفته، بازار فروشنده خواهد داشت و افرادی 
که هفته گذشته با خبر تجدید ارزیابی دارایی ها 
خرید کردند الان ۲۵-۲۰ درصد در سود هستند 
و حــق فــروش دارند. در نتیجه، حال بازار و نوع 
معاملات آن اســت که یا فروشنده ها را پشیمان 
جلوه می دهد یا این که هفته بعد، آن ها از فروش 
خــود در ایــن محدوده ها رضایت کافی خواهند 
داشــت. به همین دلیل، نوع معاملات در هفته 
جاری نشــان می دهد که بازار رو به بالا خواهد 
بود یا وارد فاز اصلاح خواهد شد. اما به نظر بنده، 
با رعایت حدّ ســودها اتفاق عجیب و غریبی در 

بازار رخ نخواهد داد.

6 هـفـتـهنــامـه
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طبــق برآوردهــای به عمل آمده، هزینه نهایی گذار جهانی از ســوخت های 
فسیلی و جایگزینی منابع تجدیدپذیر برای تولید انرژی تا سال ۲۰۵۰ بالغ بر 
۱۰۰ تریلیون دلار خواهد بود. در حقیقت محاسبات کمیسیون گذار انرژی که 
گروهی از رهبران کسب وکارهای جهانی آن را تشکیل می دهند نشان می دهد 
که رقم دقیق تر ۱۱۰ تریلیون دلار خواهد بود. این یعنی هزینه متوسط سالانه 
آن ۳.۵ تریلیــون دلار و معــادل ۱.۳ درصد از تولید ناخالص کل جهان در این 
دوره خواهد بود. اگر آن را به نســبت درصدی از تولید ناخالص جهان در نظر 
بگیریم ارقام یادشده چندان چشمگیر یا هراس انگیز نخواهد بود اما مؤسسه 

Deloitte هزینه سالانه گذار را بین ۵ تا 7 تریلیون دلار برآورد کرده است.
البته تخمین های متعددی درباره هزینه گذار و چشم انداز تولید ناخالص جهانی 
ارائه شده است اما دست کم می توان مطمئن بود که وقتی پای این مقوله را پیش 
می کشیم، خرج شدن چند تریلیون دلار به طور سالانه قطعی خواهد بود. البته 
به نظر می رسد که بسیاری از سرمایه گذاران و اغلب مصرف کنندگان عادی نیز 
تمایلی ندارند که از مسئولیت به دوش کشیدن آن شانه خالی کنند. پیش از 
برگزاری نشست اقلیمی COP۲۸ در سال جاری که در دوبی برگزار شده است 
خبرگزاری رویترز گزارش داد که طرفداران کنار گذاشتن سوخت های فسیلی 
به طور خاص نگران نرخ بالای بهره بانکی هستند چون موجب می شود هزینه 
سرمایه بالا برود و از اشتیاق وام دهندگان احتمالی به روند گذار کاسته شود.

»گائری ســینک« معاون دبیرکل آژانس بین المللی انرژی های تجدیدپذیر 
IRENA به رویترز گفته بود که »بسیار نگران هستم چرا که سرمایه، دیگر با 
بهره های نازل پیشین در دسترس نیست«. در واقعیت نیز شرکت های تولید 
برق بادی و خورشیدی بالا رفتن هزینه تولید را به گردن افزایش نرخ بهره و 
به طور خاص در بخش نیروگاه های دریایی بادی، به گردن شرایط دشوارکننده 
اقتصادی می اندازند. این شرکت ها در توجیه اصرارشان بر دریافت یارانه بیشتر 
از ســوی دولت ها و همچنین بالا بردن بهای برق تولیدی به همین عوامل 
متوسل می شوند و مدعی می شوند که بالا رفتن نرخ بهره بانکی موجب شده 

است سودآوری در این صنعت دشوار شود.
قرار است در اجلاس COP۲۸ موضوع سرمایه نیز به طور وسیع مورد مذاکره 
قرار بگیرد اما بســیار بعید اســت که طرفین در این گفت وگوها به توافق نظر 
برسند. در این حین به نظر می رسد که چرخ های گاری فرایند گذار به صورت 
تــق و لــق به حرکت خود ادامه دهند. در ایالات متحده آمریکا تولیدکنندگان 
خودروهای برقی به خاطر نرسیدن تقاضا به اندازه ای که قبلًا پیش بینی می شد 
متحمل خسارت شده اند. در اروپا این صنعت چشم انداز امیدوارکننده ای دارد 
و به لطف عرضه خودروهای بصرفه از لحاظ اقتصادی انتظار می رود که آمار 
فــروش بــالا برود. ولی از طرف دیگــر کاهش یارانه پرداختی به خودروهای 
برقی توســط دولت آلمان موجب شــده اســت که کارشناسان هشدار دهند 
احتمال کاهش فروش وجود دارد و به تازگی گزارش های منتشره از وضعیت 
مصرف کننــدگان نیز مدعی شــده اند خودروهای برقی به اندازه خوردوهای 
احتراق داخلی قابل اعتماد نیســتند. این دو عامل می توانند روی چشــم انداز 

تولید خودروهای برقی اثرگذار باشند.
در بخش تولید برق بادی از مزارع دریایی نیز چنانکه ذکر شــد موانعی وجود 
دارد. ایــن نــوعِ گران تــر از تولید برق به کمک انرژی حاصل از وزش باد برای 
چندین سال پیاپی از توجه خاص دولت های طرفدار محیط زیست برخوردار 
بود و دلیل اصلی آن را نیز باید وعده های تولیدکنندگان برای عرضه برق ارزان 
قلمداد کرد. حالا اما این وعده ها دیگر به گوش نمی رسند. در عوض شاهدیم 
که این مزارع با صورت حساب های چند میلیاردی برای تعمیرات، پروژه های 
به تعویق افتاده و درخواست افزایش بهای برق به استقبال دولت ها می روند. 
به نظر می رســد که بالا رفتن نرخ بهره بانکی و همچنین پیش بینی کمبود 
برخی مواد کلیدی در بازار، روی نیروگاه های بادی و خورشیدی اثر مخرب تری 
نسبت به تأسیسات نفتی و گازی برجا گذاشته باشد. مدیران بخش نفت و گاز 
در ایالات متحده نیز از نرخ بالای بهره بانکی ناخرســند هســتند اما دست کم 
موفق شده اند در همین وضعیت نیز میزان تولید از میادین خود را افزایش بدهند.

خلاصه آن که کم کم دارد آشــکار می شــود روند گذار به انرژی پاک بســیار 
گران تر از چیزی تمام خواهد شد که خیلی ها توان هضم آن را داشته باشند. 
این تحولات از نقطه نظر بازدهی ســرمایه برای شــرکت های نوآور و مبدع 
نیز نگران کننده است. مصرف کنندگان نیز تا وقتی به چشم خود سیل عرضه 
خودروهای ارزان قیمت برقی را در بازار نبینند به کنار گذاشــتن خودروهای 
فعلی خود راضی نخواهند شد. تازه وقتی خبرهایی مانند این منتشر می شود 
کــه اپراتورهای شــبکه توزیع برق در آلمان مجــوز کاهش عرضه را به نفع 
ایستگاه های شارژرسانی به خوردوهای برقی کسب کرده اند، استقبال افکار 

عمومی از روند گذار کمرنگ تر نیز می شود.
محدودیت عرضه در بستر یک شبکه توزیع ناقص اجتناب ناپذیر خواهد بود. 
سرمایه گذاری در شبکه توزیع یکی از عوامل مهم در تعیین بهای تمام شده روند 
گذار خواهد بود. این در حالی است که مردم از حالا با احداث خطوط برق رسانی 
جدید مخالفت می کنند زیرا علاوه بر گران تمام شدن، ابعاد مشکل زای دیگری 
نیز دارد. اقتصاددان فرانســوی »ژان پیزانی فری« از مدیران ارشد اندیشکده 
انرژی بروگل در مصاحبه با نشریه وال استریت ژورنال گفته است که »روند 
گذار با قیمت گذاشتن روی یک منبع طبیعی رایگان )محیط زیست( موجب 
شــده اســت که هزینه تولید بالا برود و هیچ تضمینی هم ارائه نمی کند که در 
نهایت، کاهش بهای تمام شده انرژی موجب جبران مبلغ سرمایه گذرای شده 
شــود«. این اقتصاددان در گزارشــی تازه می افزاید که اگر قرار باشد استفاده از 
خودروهای برقی و ایستگاه های پمپاژ گرما گران تر از هم ترازان هیدروکربنی 
خود تمام بشــوند و دولت ها نیز برای برپایی این تأسیســات ناچار به افزایش 
مالیات ها شــوند، مصرف کنندگان در پایان کار مسلماً ناراضی تر خواهند بود. 
در چنین وضعیتی به دشواری می توان اشتیاق عمومی را برای کنار گذاشتن 
سوخت های فســیلی برانگیخت.عامل دیگری که می تواند چالش بیشتری 
ایجاد کند قبولاندن این مسأله به سرمایه گذاران است که با تغییر دولت ها، در 
سیاست های اقلیمی آنها تفاوتی ایجاد نخواهد شد. فعلًا دست کم در اروپا قضیه 
وارونه است. به طور مثال دولت جدید در سوئد از پذیرش تعهدات محیط زیستی 
دولت پیشین طفره می رود. در سایر کشورها نیز محبوبیت احزاب محافظه کار 
با مواضع مخالفت جویانه نسبت به موضوعات اقلیمی در حال افزایش است و 
این چیزی است که کارِ طرفداران نجات محیط زیست را دشوارتر خواهد کرد.

منبع: اویل پرایس ��

» تدبیر تازه«  از منابع تجدیدپذیر برای تولید انرژی گزارش می دهد

هزینه کمرشکن کنار گذاشتن سوخت های فسیلی

گزارش

کاهش اخیر  بهای 
نفت خام موجب 

شد که قیمت 
نفت سنگین اورال 
روسیه نیز به کمتر 

از ۶0 دلار به ازای 
هر بشکه تنزل 
یابد. این سقف 

قیمتی بود که 
کشورهای عضو 
گروه هفت سال 

گذشته برای تنبیه 
روسیه به خاطر 

حمله به اوکراین 
وضع کرده بودند. 

شاید این خبر 
خوشحال کننده ای 

برای آنها باشد. 
اما در طول مدت 

زیادی پس از 
تعیین سقف 

قیمت یادشده 
بهای نفت خام 
روسیه که البته 

منحصر به نفت 
سنگین اورال 

نیست بالاتر از 
این قیمت معامله 

می شده است

نعیم نوربخش
روزنامه نگار و مترجم

نعیم نوربخش
مترجم

در حــال حاضر میانگیــن راندمان نیروگاه های حرارتی 
کشور به ۳۹.۲6 درصد رسیده است، مسیر توسعه صنعت 
نیروگاهی کشــور، حرکت به ســمت احداث واحد های 
راندمان بالای جدید اســت. از این رو، ساخت واحد های 
بخار نیروگاه های ســیکل ترکیبی و ارتقای توان و رفع 
محدودیت نیروگاه های موجود در دستور کار جدی است.

اکنــون کمتر از ۲۰ درصد نیروگاه های کشــور راندمان 
پایینــی دارند کــه در اولویت جایگزینــی با واحد های 
نیروگاهــی جدید قرار گرفته اند. در همین راســتا اولین 
اولویت اول ما برای اجرای این برنامه جایگزینی نیروگاه 
قدیمی بعثت تهران با واحد های جدید راندمان بالا است.

از ابتدای سال تاکنون بالغ بر ۹۰ درصد سوخت مورد نیاز 

نیروگاه های حرارتی برای تولید برق از طریق گاز طبیعی، 
6 درصد از طریق گازوئیل و ۴ درصد از محل مازوت تامین 
شــده است. بنابراین عدد ۳۹.۲6 درصد در میانگین های 
جهانی عدد خوبی برای راندمان نیروگاهی اســت، یعنی 
اگر میانگین جهانی را بررسی کنیم شرایط نیروگاهی ما 
از خیلی از کشــورهایی که صاحب تکنولوژی در حوزه 
نیروگاهی هستند؛ بهتر است.اگر راندمان نیروگاه ها بهبود 
یاید یعنی نیروگاه هایی که فرسوده هستند با نیروگاه های 
با راندمان بالا جایگزین شــوند یعنی به طور مثال یک 
نیروگاه با راندمان ۲۰ درصد از مدار خارج و نیروگاهی با 
راندمان ۵۰ درصد جایگزین آن شــود، به این معنا است 
که ۳۰ درصد بیشتر به تولید برق الکتریکی کمک می کند 

بدون اینکه مصرف ســوخت داشته باشیم.وقتی بخش 
بخار را به نیروگاه های گازی اضافه می کنیم درواقع بخش 
بخار بدون مصرف ســوخت تولید برق می کند، یعنی از 
خروجی حرارتی نیروگاه های گازی برای بخار آب و تولید 
برق بدون اینکه سوخت جدیدی استفاده کنیم؛ طبیعی 
اســت که در این وضعیت راندمان نیروگاه بدون اینکه 
سوخت مصرف شود بالا می رود.قطعا باید سبد سوختی 
کشــوری به پهناوری کشور ما توسعه پیدا کند بنابراین 
صرفا نمی توانیم به یک سوخت وابسته باشیم، همزمان 
باید علاوه بر نیروگاه های فســیلی، نیروگاه تجدیدپذیر، 
اتمی و زغالسنگ سوز را نیز توسعه دهیم و در این راستا 
اولین نیروگاه زغالسنگ سوز در طبس احداث خواهد شد.

نیروگاه های فرسوده 
بازنشسته می شوند

ناصر اسکندری
معاون راهبری 

تولیدی شرکت برق 
حرارتی

یادداشت

 چرا تحریم نفتی

 هیچ وقت جواب 

نمی دهد؟

»تدبیر تازه « از کاهش اخیر
 بهای نفت گزارش می دهد

کاهش اخیر  بهای نفت خام موجب شــد که قیمت 
نفت سنگین اورال روسیه نیز به کمتر از 6۰ دلار به 
ازای هر بشــکه تنزل یابد. این ســقف قیمتی بود که 
کشورهای عضو گروه هفت سال گذشته برای تنبیه 
روســیه به خاطر حمله به اوکراین وضع کرده بودند. 
شاید این خبر خوشحال کننده ای برای آنها باشد. اما در 
طول مدت زیادی پس از تعیین سقف قیمت یادشده 
بهای نفت خام روسیه که البته منحصر به نفت سنگین 
اورال نیست بالاتر از این قیمت معامله می شده است. 
طراحان این سیاست تنبیهی همواره مدعی بودند که 
اقدامشان مؤثر بوده است و درآمدهای نفتی کمتری 
نصیب روسیه شده است اما به نظر نمی رسد واقعیت به 
این سادگی بوده باشد. از آنجا که نفت کالایی بسیار 
ضروری است و چنانکه مورد روسیه نشان داده است 
حتی در صورت تحریم شدن همیشه می توان مسیری 
پیدا کرد که از طریق آن این کالا را به دست مشتری 
رساند، باید گفت که سیاست اعمال تحریم آن گونه 

که ادعا می شود جواب نداده است.
ستون نویس روزنامه فایننشال تایمز »آلن بیتی« در 
یکی از یادداشت های اخیر خود درباره سیاست اعمال 
تحریم متذکر شده است که »دولت ها نمی توانند به 
اندازه ای تقاضای جهانی را کنترل کنند که در نهایت 
دادوســتد نفتی یک کشــور به طور کامل یا دلخواه 
مختل شود. زنجیره های تولید و عرضه بسیار چابک 
هســتند و گاهی اوقات مخفیانه و دور از چشم قانون 
عمل می کنند. مصرف کننده نهایی همواره می تواند 
راه جایگزینی برای رسیدن به خواسته خود پیدا کند«. 

در واقعیــت نیز چنانکــه تجربه تحریم های ایالات 
متحــده علیه ایــران و ونزوئلا و اکنون تحریم های 
وســیع تر غرب علیه روسیه نشان داده است، تحریم 
به ندرت می تواند به اهدافی برسد که از ابتدا برای آن 
تعیین شده است. نه تغییر رژیمی در ایران و ونزوئلا 
رخ داده اســت و نه روســیه عملیات نظامی خود را در 
اوکراین متوقف کرده است و هر سه کشور همچنان 

نفت خود را در بازار عرضه می کنند.
البته اگر منصف باشیم باید اقرار کنیم که جریان صدور 
نفــت از ایــران و ونزوئلا پس از اعمال تحریم های 
آمریکا دچار اختلالات و کاهش شدیدی شد اما هر 
دو کشــور اخیراً موفق شده اند که حجم عرضه نفت 
خــام خــود را در بازار افزایش بدهند که از قابل حذف 
نبودن تمام نفت این دو کشور از بازار حکایت می کند 
و این در حالی است که میزان صادرات نفت آمریکا 
نیز رو به افزایش بوده است. قضیه روسیه با توجه به 
وســعت و مقیاس تحریم های وضع شده علیه آن از 
سوی اتحادیه اروپا و آمریکا با بحث ما مرتبط تر است. 
هدف از تحریم صنعت نفت روسیه این بود که ضمن 
تداوم عرضه آن در بازار، سقف قیمت مشخصی برای 

فروش آن در نظر گرفته شود.
اما بلومبرگ به تازگی گزارش داده اســت که روسیه 
در حال حاضر درآمد بیشتری از محل صادرات نفت 
خام نســبت به زمان قبل از حمله به اوکراین کســب 
می کند. گزارش دیگری با اشاره به آمار بانک مرکزی 
روسیه نشان می دهد ماه هاست که این وضعیت برقرار 
بوده اســت. البته همیشــه هم این طور نبوده است. 

سازمان مردم نهاد پژوهش درباره انرژی و هوای پاک 
در فنلانــد که کارش ردیابی محموله های صادراتی 
روســیه اســت می گوید تحریم نفتی اتحادیه اروپا و 
ســقف قیمتی که تعیین کرده است موجب کاهش 
۳۴ میلیارد یورویی درآمدهای نفتی مسکو شده است. 
این رقم اگرچه زیاد به نظر می رسد تنها کاهش ۱۴ 
درصــدی درآمدهای نفتی را نشــان می دهد و این 
ســازمان نیــز با این عبارت بــه تعبیر آن می پردازد: 
»اثرگذاری تحریم ها بسیار کمتر از چیزی است که 

باید می بود«.
بنابراین نه تنها درآمدهای روســیه به میزان مؤثری 
لطمه نخورده است بلکه اقتصاد این کشور نیز موفق 
شده است که آثار زیانبار تحریم را خنثی کند. بلومبرگ 
خبر داده که رشد تولید ناخالص روسیه در سه ماهه 
ســوم سال جاری معادل ۵.۵ درصد بوده که حتی از 
رقم ۴.۹ درصدی ســه ماه قبل از آن نیز فرارتر رفته 
است. این در حالی است که اروپا دست وپا می زند تا 
نرخ رشــد اقتصادی خود را مثبت نگه دارد و آلمان 
به عنوان بزرگترین اقتصاد اروپا در آســتانه ورود به 

رکود اقتصادی است.
این وضعیت سبب طرح این پرسش می شود که چه 
کســی بیشــتر از ناحیه تحریم ها آسیب دیده است: 
تحریم کننده یا تحریم شــونده. اگر وضعیت اتحادیه 
اروپا را مدنظر قرار دهیم پاسخ پیچیده می شود. اگرچه 
روســیه از بزرگترین مقصد صادرات گازش محروم 
شــده است اما همانند صدور نفت خام توانسته است 
کــه عمده محموله های گازی خود را به جای غرب 

راهی شرق و به طور خاص بازار چین کند. اروپا نیز 
به جای گاز طبیعی وارداتی از طریق خطوط لوله به 
خرید محموله های دریایی ال ان جی رو آورده است. 
هیچ کدام از دو طرف تحریم ها شرایط آرمانی ندارند 
و آثــار آن را می تــوان در گزارش های مربوط به نرخ 

تولید ناخالص داخلی مشاهده کرد.
بــا وجود این نفــت و گاز و به خصوص نفت، هدف 
مطلوبی برای مقامات تحریم کننده قلمداد می شوند. 
در ظاهــر تحریم کردن صنعت نفت کشــوری که 
اقتصادش وابسته به فروش آن است کاری منطقی 
است اما پس از اعمال تحریم است که پیامدهای آن 
برای خود تحریم کننده آشکار می شود. پالایشگران 
آمریکایی وقتی با توقف واردات نفت خام از ونزوئلا 
مواجه شدند این حقیقت را به خوبی درک کردند. در 
قضیه برجام نیز دســتور ترامپ برای خروج از توافق 
هســته ای با ایران موجب شــد تمام کشورهای دنیا 
پیامدهای آن را هرچند برای مدتی کوتاه احســاس 
کنند. حالا اروپا ناچار شده است برای تأمین کسری 
ســوخت به واردات از هند رو بیاورد که خودش نفت 
خام موردنیاز برای تولید سوخت را از روسیه می خرد. 
به همین دلایل اســت که سیاســت تحریم صنعت 
نفت و گاز آن گونه که باید جواب نمی دهد؛ زیرا نفت 
و گاز یعنــی انرژی و انرژی یعنی امنیت. کشــوری 
که خودش وابســته به واردات انرژی باشد نمی تواند 
فروشــندگان انرژی را تحریم کند یا دست کم بدون 

تحمل پیامدهای منفی نمی تواند.
منبع: اویل پرایس ��

گفتگو

در حالــی که دنیا تلاش می کند به منظور پیشــبرد رونــد کربن زدایی از اتکای خود 
به ســوخت های فسیلی بکاهد کشــورهای صادرکننده نفت نمی توانند ناخرسندی 
خود از اتخاذ این سیاســت های حمایتی از محیط زیســت را پنهان نگه دارند. اگرچه 
کشورهایی مانند عربستان سعودی و امارات متحده عربی طرح های جاه طلبانه ای را 
برای تولید انرژی از منابع تجدیدپذیر در دستور کار خود قرار داده اند، اما از ابراز صریح 
قصدشان برای افزایش تولید نفت و گاز طی دهه های آتی نیر ابایی ندارند. در این راستا 
گزارش هایی منتشر شده است که نشان می دهد عربستان سعودی قصد دارد به طور 
مصنوعی میزان تقاضای جهانی برای نفت خام را افزایش دهد. این خبر موجب شده 

است نگرانی های اخلاقی درباره آینده انرژی جهان پررنگ تر شود.
به تازگی شبکه چهار تلویزیون انگلستان با همکاری »مرکز گزارش دهی اقلیمی« 
 OSP روی برنامه اقتصاد پایدار با محوریت نفت در عربستان سعودی که به نام پروژه
شهرت یافته است تحقیقی انجام داده اند که نشان می دهد دولت این کشور در تلاش 
است تا تقاضا برای نفت، بنزین و فرآورده های گازوییلی در قاره های آسیا و آفریقا را بالا 
ببرد. در جریان ضبط این گزارش، یک خبرنگار تحت پوشش جعلی از یکی از مقامات 
دولت سعودی می پرسد »احساس می کنم در حوزه مسائل اقلیمی این نگرانی وجود 
دارد که تقاضا برای نفت خام کاهش خواهد یافت و هدف از اجرای پروژه OSP این 
است که به طور مصنوعی، تقاضا در برخی بازارهای مهم تحریک شود؟«. این مقام 
سعودی در پاسخ می گوید: »بلی، این یکی از ابعاد این پروژه است که ما هدف گذاری 
کرده ایم. در واقع این هدف نهایی ماست«. مقام مزبور در ادامه می افزاید که این طرح 
از حمایت کامل ولیعهد عربستان سعودی شاهزاده محمد بن سلمان برخوردار است.

به موجب پروژه یادشده قرار است ناوگانی از نیروگاه های شناور در سواحل آفریقا مستقر 
شوند و با سوزاندن نفت سنگین برق تولید کنند. همچنین در پروژه مذکور مقرر شده 
است که فناوری های لازم برای ساخت هواپیماهای غیرنظامی مافوق صوت توسعه 

پیدا کنند. این هواپیماها نسبت به هواپیماهای عادی سه برابر بیشتر سوخت )کروزین( 
مصرف خواهند کرد. علاوه بر این ها ریاض قصد دارد تعداد خودروهای احتراق داخلی 
در بازارهای آسیایی و آفریقایی را به منظور تقویت تقاضا برای سوخت افزایش دهد. در 
عین حال تلاش خواهد شد تا در برابر اعطای مشوق و یارانه های دولتی به خودروهای 
برقی در سطح جهانی مخالفت شود تا دست کم در بازار اقتصادهای در حال ظهور مانند 

کشورهای آفریقایی، اتکا به سوخت های فسیلی همچنان برقرار بماند.
تاکنون عربستان سعودی اشتیاق خود برای عرضه نفت خام در بازار جهانی را تا زمانی 
که تقاضا وجود داشــته باشــد کتمان نکرده است. در حقیقت انتظار می رود که تولید 
روزانه نفت خام این کشور تا پایان سال ۲۰۲6 با افزایش یک میلیون بشکه ای به ۱۳ 
میلیون بشکه در روز برسد. شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی گفته است که 
عربستان سعودی قصد دارد در صورت وجود تقاضا این سطح از تولید را در ادامه حفظ 
کند. این کشــور جایگاه برتری در ســازمان کشورهای صادرکننده نفت یعنی اوپک 
دارد. در ماه ســپتامبر ســال جاری اوپک در واکنش به گزارش منتشرشــده از سوی 
آژانس بین المللی انرژی که مدعی شده بود تقاضای جهانی برای نفت خام در پایان 
دهه جاری سیر نزولی به خود خواهد گرفت اعلام کرده بود که این پیش بینی »بسیار 

مخاطره ساز«، »غیرواقع بینانه« و »ایدئولوژیک محور« است.
دبیر کل اوپک هیثم القیص در توضیح گفته است: »با توجه به چالش های پیش روی 
جهان ناظر بر خاتمه دادن به فقر، تأمین انرژی در وضعیت رشــد تقاضا و جلوگیری 
از افزایــش بهــای انرژی در حیــن تلاش برای کاهش آلایندگی، اوپک هیچ گزینه 
جایگزینی را برای تولید انرژی و فناوری های لازم رد نمی کند اما بر این باور است که 
تمام نهادهای ذی نفع نیز باید همین رویه را اتخاذ کنند و علاوه بر واقعیت های بلندمدت، 
وضعیت بازار انرژی را در کوتاه مدت نیز مدنظر داشته باشند«. این اظهارات حکایت از 
این دارد که اوپک باور ندارد از تقاضای جهانی برای نفت خام به این زودی ها کاسته شود.

اما برخلاف بلندپروازی های عربستان و اوپک برای حفظ یا حتی افزایش تولید نفت تا 
زمانی که تقاضا در بازار وجود داشته باشد، موضوع افزایش مصنوعی تقاضا در گزارشی 
که از آن یاد کردیم موجب برانگیختن انتقادها شــده اســت. این خبر درســت پیش از 
برگزاری اجلاس اقلیمی COP۲۸ منتشر شد یعنی اجلاسی که در دوبی برگزار شد 
و ضمن آن بسیاری نسبت به مطابقت نداشتن اهداف آن با تلاش های دولت امارات 
متحده عربی و سایر کشورهای نفتی خاورمیانه برای افزایش تولید نفت هشدار دادند. 
این وضعیت بار دیگر مسأله لزوم کمک به کشورهای در حال توسعه را برای مشارکت 
در روند گذار از ســوخت های فســیلی و ترویج انرژی پاک پررنگ کرد. رییس بانک 
جهانی »آجای بانگا« اخیراً بر نیاز به همکاری کشورهای ثروتمند در کمک رساندن 
به کشــورهای در حال توســعه برای جهش قورباغه ای از رشد متکی به سوخت های 
فسیلی به نفع انرژی های پاک تأکید کرده است. او افزوده است که این تنها راه ممکن 
برای تحقق آلایندگی صفر در افق سال ۲۰۵۰ است که طبق توافق اقلیمی پاریس 
هدف گذاری شده است تا گرمایش جهانی به میزان دو درجه سلسیوس محدود شود.

تازگی ها خوش بینی بابت سرمایه گذاری کافی در پروژه های محیط زیستی متعلق 
به کشــورهای در حال توســعه افزایش یافته است. ماه پیش اندونزی اعلام کرد که 
قصد دارد برای توســعه ظرفیت تولید انرژی پاک در این کشــور با کمک نهادهای 
مالی جهانی مبلغ ۲۰ میلیارد دلار تأمین کند. مدت کوتاهی پس از آن موزامبیک نیز 
طرح ۸۰ میلیارد دلاری گذار به انرژی پاک را به تصویب رســاند و خواســتار حمایت 
مالی کشــورهای غنی تر شــد. این کشــور علاوه بر معادن وسیع زغال سنگ، ذخایر 
دست نخورده عظیمی از گاز طبیعی دارد که در صورت موفقیت طرح یادشده مورد 
بهره برداری قرار نخواهند گرفت و در نتیجه ذخایر بیولوژیک این کشور برای نسل های 
منبع: اویل پرایس آتی بشریت حفظ خواهد شد. 

تقلب نفتی عربستان در بازار جهانی
»تدبیر تازه « از نگرانی های اخلاقی درباره آینده انرژی جهان گزارش می دهد

نعیم نوربخش
 روزنامه نگار مترجم
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وطن داران افغانســتانی فهرســت بلند بالایی را از میراث 
فرهنگی حوزه تمدنی ایران کهن، به یونسکو داده و خواستار 

ثبت آنها به نام افغانستان شده اند.
فهرست ارائه شده آنقدر وسیع به لحاظ موضوعی و پر تعداد 
اســت که به کنایه گفته شــده فقط مانده است که ادعا شود 

تهران پایتخت افغانستان است!
تنها وطن داران - هم زبان ها و هم فرهنگ ها در گویش دری 
- افغانستانی نیستند که در صدد مصادره میراث فرهنگی و 
تمدنی حوزه ایران زمین هستند، پیش تر همسایه های تُرک 
و وطن داران جمهوری آذربایجان و حتی جزیره نشین های 
جنوبــی خلیــج فارس برخی از میراث فرهنگی حوزه تمدنی 
کهن ایران را به نام خود ثبت کرده اند و یا درخواســت آن را 

به یونسکو داده اند.
آنچه در این میان سال هاست ایرانی ها را رنج می دهد، ضعف 
دیپلماســی ایران و نهادهای پر تعداد در عنوان فرهنگی و 
میراث دار،  در نهادهای بین المللی از جمله یونســکو اســت 
که همواره با ســکوت و نهایت ارســال یادداشــت اعتراض 

همراه بوده است.
در ایران خدا را شــکر هنوز کســانی که جدایی هرات را به 
یــاد دارنــد اگر چه کم تعداد، در قید حیات هســتند و ثبت و 
ضبــط آن در تاریــخ باعث ماندگاری این واقعه تلخ در ذهن 
ایرانی ها شده است، همانطور که ایرانی ها فراموش نمی کنند 
چگونه قدرت های اشغالگر با سوء استفاده از ضعف دولت های 
خیانتکار مرکزی ایران، بخش هایی از پیکر پاک این سرزمین 
اهورایی را در شــمال شــرق و شــمال غرب و جنوب شرقی 

آن جدا کردند.
در میان ادعاهای میراث خواری از تمدن ایران بزرگ، زیاده 
خواهی های جزیره نشین های جنوبی خلیج فارس، که عمر 
حیات سیاســی آنها کمتر از طول عمر درختان چنار خیابان 
ولی عصر )عج( تهران است، بیشتر زخمه به دل و روح می 
زند. آن ها که حتی یک عکس رنگی از گذشته خود ندارند، 

در تعجبم چگونه در صدد مصادره تمدن ایرانی هستند.
واژهٔ افغانســتان به عنوان نام یک کشــور در ســال ۱۹۲۳ و 
در قانون اساســی امان الله شــاه به تصویب رســید. از زمان 
اســتقلال افغانســتان در سال ۱۹۱۹ میلادی، این کشور دو 
بار توســط امپراتوری بریتانیا اشغال گردید و تا زمان اعلان 
استقلال آن توسط امان الله خان در ۱۹۱۹ میلادی سیاست 
خارجی افغانســتان زیر نظر مستقیم امپراتوری بریتانیا بود. 
شــروع پادشــاهی امان الله شاه در سال ۱۹۲۳ میلادی آغاز 
تاریخ مستقل افغانستان است. تاریخ قبل از این تاریخ عبارت 
از تاریخ ایران اســت. افغانســتان از زمان جدایی احمدشــاه 
درانی شــکل گرفت. البته محــدوده ای متفاوت با محدوده 
امروزش. از این تاریخ به بعد بخش هایی از افغانســتان کم 
شــد و بخش هایی بدان افزوده شــد. از جمله این تغییرات 

جغرافیایی می توان به موارد زیر اشاره کرد:
الحاق هرات در معاهده پاریس - جدایی بلوچستان و جدایی 

نیمی از پشتونستان.
مصادره تاریخ و هویت ملی و ســکوت دســتگاه دیپلماسی 
ایران متاسفانه سابقه دارد. یکی از این ماجراها به روز دهم 
آذر ۱۳۸۵ بــاز می گردد که میلیون ها بیننده  آگاه تلویزیون 
در سرتاســر جهان و از جمله ایران و فارس زبان های بســیار 
در گوشــه و کنار دنیا در مراســم گشایش  بازیهای آسیایی 
در دوحه قطر شاهد مصادره چندین شخصیت بزرگ علمی 
و فرهنگی ایرانی مانند ابوریجان بیرونی و ابو علی ســینا و 

»عرب » معرفی شدن آنها  بودند.
ایرانی ها قبل و بعد از آن این انتظار به حق را داشتند که وزارت 
امورخارجه ایران و یا در حداقل نهادهای فرهنگی متعددی 
که  با بودجه های میلیاردی مأموریت تبلیغ و نشــر از جمله 
فرهنگ ایرانی را در جهان برعهده دارند، ســریعاً نســبت به 
این مصادره تاریخ! واکنش نشان دهند که این گونه نشد .

عبــور بــی اعتنا از کنار آن گســتاخی در قطر و قبل و بعد از 
آن که ادامه  تلاشی طولانی و هدف مند برای جعل تاریخ 
و  ســاخت هویت و ملت و اعتبار بخشــی به آن در مینی 
کشــورهای خلیج فارس دانســته می شود، آن هم فقط یک 
هفته بعداز آنکه نام تاریخی » خلیج فارس » از روی نقشــه 
و برخی اشیای تاریخی یافته شده از این منطقه در موزه ای 
در فرانسه جای خود را به یک نام مجعول و مجهول می دهد، 
برگزار کنندگان مسابقات را تا آن حد گستاخ کرده بود که در 
مراسم رسمی گشایش بازی ها نام جعلی را در حضور مقامات 
ایرانی برای خواندن پهنه آبی همیشه » خلیج فارس » بارها 
مورد استفاده قرار دادند و  دریغ و صد دریغ! از یک واکنش 
ســاده مقامات و هیات های ایرانی حاضر در مراســم  که 
بغضی  در گلوی میلیون ها ایرانی وطن دوست شد.همیشه 
از سکوت ضربه خورده ایم. چطور می شود که دو گوش برای 
شــنیدن توهین داریم اما یک زبان برای گفتن اعتراض نه؟ 
ترســم از این اســت که عده ای شیر شوند و درخواست کنند 
تهران پایتخت آن ها شناخته شود. حالا که زبانشان در دفاع 
از میراث فرهنگی و تمدنی کهن ایران قاصر اســت، آقای 
وزرای متولی حداقل مراقب باشــید فردا به دریای شــمالی 
ایران دریای کاسپین - مازندران نگویند:  آل دریای عرب!

مصادره هویت ملی و سکوت دستگاه دیپلماسی

یادداشت

دکتر رئوف پیشدار
استاد دانشگاه

اینفوگرافیک
طراح: مرضیه کیانی مروست- تدبیر تازه

گفتگو

ســالن اجلاس ســران در روزهای ۲۱ و ۲۰ آذرماه 
۱۴۰۲ میزبــان »همایش اقتصاد ایران« با محوریت 
اصلاح ساختارها، ناترازی ها و نقش آفرینی نوین در 

عرصه بین الملل بود.
مهــدی موحــدی بکنظر، ســخنگوی ســازمان 
امــور مالیاتی کشــور، در گفتگو بــا »رادیو اقتصاد« 
درمــورد چگونگی رفع ناترازی ها در نظام مالیاتی و 
اصلاح ســاختارها بیان کرد: ما با یکی از مهم ترین 
ناترازی هایی مواجه هستیم که تحت عنوان ناترازی 
بودجه ای و مالی دولت مطرح اســت و اگرچه طبیعتاً 
بایــد درآمد دولــت و هزینه های آن به نحوی تأمین 
مالی شــوند. اما ضعف ســاختاری و تاریخی کشور 
مــا که میراثی از دوران قاجار و پهلوی اســت باعث 
وابســتگی دولت به درآمدهای نفتی شــده است. در 
نتیجه، لازمه اش این اســت که ما به عنوان افرادی 
که سال هاست وابسته به درآمدهای نفتی بوده ایم و به 
نوعی، در عرصه اقتصادی کشور مشمول نفرین منابع 
طبیعی شده ایم و با توجه به این که بسیاری از بلایای 
اقتصادی که الان درگیر آن ها هســتیم به واســطه 
وابســتگی ما به این درآمدهاست باید به سمت نظام 
اقتصادی حرکت کنیم که وابستگی دولتش به جای 

درآمدهای نفتی به درآمدهای پایدار مالیاتی است.
ســخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور تصریح کرد: 
یــک کلیــد واژه ای که ســعی کرده ایم آن را در این 
همایــش محــل گفت وگو قرار دهیم کلید واژه نظام 
یکپارچــه مالیاتی - رفاهی اســت. بــه این معنا که 
اگــر می خواهیــم نظام مالیاتی خود را اصلاح کنیم و 
در این میان، به ســمت افزایش درآمد حرکت کنیم 
مهم ترین نکته این اســت که این نظام مالیاتی باید 
در یک پیوند نظام مند با نظام رفاهی ما شکل بگیرد. 
درواقع، الان که ما به غلط در حال پیاده سازی یک 
سیستم مالیاتی منبع محور هستیم باید به سمت یک 
نظام مالیاتی شــخص محور و خانواده محور حرکت 
کنیم. زیرا در این صورت، علاوه بر این که یک فرد 
از شناسنامه مالیاتی برخوردار است در عرض آن نیز، 
یک شناســنامه رفاهی دارد. بنابراین، در صورتی که 
فرد صاحب درآمدهای مختلفی اســت اگر درآمدش 
به حدی است که مشمول مالیات می شود از او مالیات 
گرفتــه می شــود. اما اگر درآمد ایــن فرد و مجموع 

درآمدهایــی که در بازه زمانی یک ســاله از مجاری 
مختلف کســب می کند به اندازه ای نیست که بتواند 
هزینه هــای زندگی اش را تأمیــن کند نه تنها نباید 

مالیاتی پرداخت کند بلکه باید مشمول یارانه شود.
موحدی گفت: به نظر می رســد حرکت به سمت این 
نظام یکپارچه مالیاتی - رفاهی اجتناب ناپذیر است و 
ما باید این ریل گذاری را برای حرکت نظام مالیاتی و 
رفاهی به این سمت هموار کنیم و این خلاصه مطلبی 
اســت که در این همایش موردارزیابی و ســنجش 
قرار گرفته اســت. به این منظور که الگویی باشــد 
و ریل گذاری برای آن صورت بگیرد تا ان شــاءالله 
در آینــده و در قوانیــن، تغییــرات نهادی و تغییرات 
تشــکیلات اداری اقتصادی کشورمان شاهد حرکت 

به این سمت باشیم.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشور در پاسخ به 
این پرســش که »ســال آینده شــاهد چه تغییراتی 
در حــوزه مالیات هســتیم؟« ادامه داد: به نظر بنده، 
لایحه بودجه ۱۴۰۳، یکی از لوایحی اســت که اگر 
احکام مالیاتی آن به تصویب برســد دســت سازمان 
برای مبارزه با دانه درشت ها، فراریان و ابربدهکاران 
مالیاتی باز می شود. برای مثال؛ در بند »د« تبصره 6 
لایحــه بودجه ۱۴۰۳ برای جلوگیری از فرار مالیاتی 

و وصول معوقات مالیاتی از ابربدهکاران مالیاتی آمده 
اســت که دسترسی ســازمان امور مالیاتی به سامانه 
ســیاق و ســرآمد بانک مرکزی ایجاد می شود. یعنی 
به منظور جلوگیری از فرار مالیاتی و وصول به موقع 
درآمدهای مالیاتی، بانک مرکزی مکلف است ضمن 
ایجاد دسترســی برای سازمان امور مالیاتی کشور به 
ســامانه های موجود از جمله سیاق و سرآمد و حسب 
درخواســت ســازمان امور مالیاتی کشور، نسبت به 
توقیف و برداشت از حساب یا حساب های بدهکاران 
مالیاتی به صورت سیســتمی و برخط و بر اســاس 
ســامانه های موجود اقدام کرده و وجوه مربوط را به 
حساب سازمان امور مالیاتی کشور واریز کند. درواقع، 
این فرآیندی است که می توان بر اساس آن، توقیف 
و برداشــت اموال قابل مطالبه  ابر بدهکاران مالیاتی 

را دنبال کنیم.
موحدی گفت: در بند »ذ« تبصره 6 از بخش عوارض 
و مالیات در لایحه بودجه ۱۴۰۳ آمده است: در صورتی 
که جمع مبلغ و دفعات واریز به حساب های غیرتجاری 
هر شخص حقیقی در هر ماه، از جمع مبلغ و دفعات 
واریزی که تا پایان اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ توسط 
شورای پول و اعتبار تعیین می شود، بیشتر باشد، اثبات 
درآمدی نبودن تراکنش ها و ارائه اسناد و مدارک به 

عهده صاحب حســاب اســت. منظور از حساب غیر 
تجاری، حســابی اســت که نزد سازمان امور مالیاتی 
کشور به عنوان حساب مرتبط با فعالیت مؤدی ثبت 
نشده باشد. جمع مبلغ و دفعات واریز ذکر شده در این 
بند در مورد حســاب های با ویژگی متفاوت، می تواند 
متفاوت باشــد. یعنی ما به سمت حکمی رفته ایم که 
بتوانیم حساب های مشکوک به فعالیت های تجاری 
را شناســایی کنیم؛ حساب هایی که می توانند فضا را 

برای شناسایی فراریان مالیاتی باز کنند.
او تأکید کرد: در کنار این دو حکم بسیار خوب، حکم 
سومی داریم که فرآیندی را ترتیب می بیند تا دیتابیس 
و پایگاه های اطلاعاتی شهرداری ها، وزارت صمت، 
وزارت راه مسکن و شهرسازی و سازمان ثبت اسناد 
و امــلاک بتوانند به صورت برخط با ســازمان امور 
مالیاتی ارتباط بگیرند و ســازمان امور مالیاتی بتواند 
صاحبــان و ملاکانی کــه دارای دارایی های فراوان 
هستند را شناسایی کند و روی آن ها متمرکز شود تا 
اگر این افراد دارای درآمدهای بالا هســتند از آن ها 

مالیات دریافت کند.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشــور در پایان 
خاطرنشــان کرد: ما بدنبال این هســتیم که فشــار 
مالیاتــی را از اقشــار پاییــن جامعه برداریم و یکی از 
اتفاق های خوبی که رقم خورده این است که معافیت 
صاحبان مشاغل را از ۴۸ میلیون امسال به 7۵ میلیون 
تبدیل کرده ایم. یعنی یک رشــد تقریباً 6۵ درصدی 
اتفاق افتاده است و در کنار آن، حد نصاب تبصره  ماده 
۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم را داریم و به نوعی، 
حد نصابی اســت که اگر فروش صاحبان مشــاغل 
کمتر از آن باشــد این افراد از ارائه اســناد و مدارک و 
اظهارنامه و دفاتر معاف می شوند و در مقابل، به این 
سمت می رویم که به شکل سیستمی مالیات مقطوع 
آن ها را شناســایی کنیم و این آســتانه را از آستانه ای 
که امســال ۱۲ میلیارد بوده اســت رشد ۸۸ درصدی 
دادیم و به بیش از ۲۲ میلیارد رساندیم. یعنی افرادی 
که در ســال ۱۴۰۳ درآمد کمتر از ۲۲ میلیارد تومان 
داشته باشند بنابر اطلاعاتی که در لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ وجود دارد معاف از ارائه اظهارنامه و مدارک و 
مستندات و دفاتر می شوند و این موضوع، کار صاحبان 

مشاغل را بسیار تسهیل می کند.

حرکت به سمت نظام مالیاتی شخص محور و خانواده محور
»تدبیر تازه « از برگزاری همایش اقتصاد ایران گزارش می دهد

فاطیماه میرزایی دخت
 روزنامه نگار مترجم
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